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ne vračamo 

DOBRA POLOVICA DELA J E ZA NAMI 
INDUSTRIJSKA PODJETJA V CELJSKEM OKRAJU SO IZPOLNILA 
NAČRT PROIZVODNJE ZA PRVO POLLETJE S 50,2 ODSTOTKL — 
V PRIMERJAVI Z LANSKIM LETOM JE PROIZVODNJA NARA
SLA ZA U,3 ODSTOTKA.^ ^ ^ 

Polletje je mimo, bližamo se že 
tričetrtletju in ne bomo se še dobro 
obrnili, pa bo že konec leta. Kako 
ga bomo zaključili? Preveč možno
sti je, da bi mogli ugibati o pra
vilnih zaključkih, saj so že polletni 
uspehi V celjskih industrijskih pod
jetjih precejšnje presenečenje. Osta
nimo raje pri stvarnem, ne ugi
bajmo V neznano — številčni po
datki o storjenem so bolj otiplji
vi! 

Prvi podatek nam takoj pove, da 
so celjska industrijska podjetja sku
paj izpolnila predvideni načrt s 
50,2 odstotka. Ta številka je v skup
nem merilu zelo pohvalna in ugod
na, četudi njeni sestavni deli niso 
vsi tako uspešni. Toda najprej še 
ena načelna številka! Ce primerja
mo proizvodnjo ob polletju lani z 
letošnjo, ugotovimo, da je vsa celj
ska industrija povprečno povečala 
proizvodnjo za 11,3 odstotka. Po
večana proizvodnja bi seve morala 
)okazati tudi planski presežek, če 
3i ne bilo nekaterih razlogov, ki so 
temu nasprotni. V prvi vrsti mora
mo poudariti, da so mnoga podjetja 

^ letos nameravala in tudi v večini 
primerov uresničila večje načrte 
prav na račun proizvodnje. Drugo, 
kar zmanjšuje odstotek načrtne ure
sničitve, je dejstvo, da mnoga se
zonska podjetja še vedno niso do
segla svojih viškov, nekatera pod
jetja pa imajo še veliko število pol
izdelkov in število teh bomo mogli 
vračunati šele ob zaključnem let
nem računu. Ce vse to upoštevamo, 
smemo trditi, da je letos industrija 
v celjskem okraju v primerjavi z 
lanskim letom dosegla znatno večje 
uspehe. 

V posameznih strokah je na pr
vem mestu grafična industrija. Ta 
je povečala proizvodnjo za 37,9 
odstotka in izpolnila plan s 57,2 od
stotka. Toda zavoljo združitve Celj
ske tiskarne s Celjskim tednikom 
te številke še niso dokončne, ker še 
niso naredili rebalansa v okrajnem 
merilu. Sicer največjo proizvodnjo 

izkazuje industrija električne ener
gije, ki je za 31,6 odstotkov večja 
od lanske polletne proizvodnje, a 
letošnji polletni plan je izpolnila Je 
51,8 odstotno. Zares trdno in usta
ljeno proizvodnjo in izpolnjevanje 
plana ima samo lesna industrija. 
Ta je.povečala letošnjo proizvodnjo 
doslej za 23,4 odstotke in presegla 
3olletni plan za 3,6 odstotka. Ta-
<oj za njo je kovinska industrija, 
ki je uspela za 19,6 odstotkov zvi
šati proizvodnjo in je presegla plan 
v po letju za 3,4 odstotka. Za tema 
se zvrstita potem še kemična .in 
usnjarska industrija. 

Številke ob prvem polletju kažejo 

najslabše za industrijo gradbene
ga materiala; toda ta navidezni ne
uspeh je nastal pač zategadelj, ker 
sodi ta industrija še vedno v se
zonsko. Mnoge opekarne letos ne
kaj mesecev sploh niso delale, ve
čidel vse pa so na sploh odvisne 
od vremena, ker nimajo urejenih 
umetnih sušilnic. Zahteve po gra
divu pa so vedno večje in pomanj
kanje opeke je čutiti predvsem po
leti, ko opekarne kljub vsej storil
nosti ne morejo zadovoljiti potreb. 
Polletna storilnost izkazuje za 2,8 
odstotka manjšo storilnost kakor 
lani v istem obdobju, plan pa je 
izpolnjen komaj s 34,2 odstotki. 

Približno enako je v proizvodnji 
in predelavi nekovinskih rud ter v 
živilski industriji. V teh strokah je 
očitno deloma tudi sezonsko delo
vanje, v večjt meri pa onemogoča 
večje uspehe pomanjkanje delovne 
sile, primernih obdelovalnih naprav 
in prostorov, kakor so na primer 
skladišča za živila in podobno. 

Mimo teh strok so očitni podobni 
problemi tudi v drugih strokah. Ce 
analiziramo težave, moremo za
ključiti, da vsej naši industriji pri
manjkuje delovne sile, ponekod 
kvalificirane, marsikje in v večini 
pa nekvalificirane, nadalje je videti, 
da v večini podjetij delajo s starimi 
stroji, marsikje rešujejo vprašanja 
sicer s postopnim remontom, a ne 
glede 'na to reševanje trpi proiz
vodnja in izpolnjevanje plana. 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

DOBRODOŠLI GOSTJE IZ POLJSKE V CELJU 
Celje bo pozdravilo te dni v svoji 

sredi drage goste iz Poljske, pred
stavnike okraja in mesta Kalisza. 
Tako-se tudi naš okraj in mesto 
uvrščata med ostale kraje naše do
movine, ki navezujejo neposredne 
stike s poljskimi mesti, da se med 
seboj pobliže spoznajo in izmenjajo 
izkušnje na vseh področjih javnega 
dela, od komunale do prosvetnih in 
kulturnih vprašanj. 

Mesto Kalisz, s katerim navezu
jemo stike, je po svoji strukturi go
spodarstva in ostalih problemov po
dobno našemu Celju; je središče 

večje pokrajine, po številu prebi
valcev pa celo večje. Ima jih okoli 
70.000. Mesto je pomembno kultur
no in industrijsko središče in ima, 
podobno kakor Celje, slavno zgo
dovino. Leži ob reki Prosni, ki se 
izliva v War to. Njegov položaj je 
zlasti pomemben, ker je važno pro
metno središče in največje mesto 
nekako sredi trikota, ki ga omeju
jejo Lodz na vzhodu, Poznanj na 
zahodu in glavno mesto Slezije na 
jugozahodu. 

Gostje iz Kalisza bodo ostali v 
naši sredini nekaj dni. V tem času 

se bodo sešli s predstavniki ljud
skega odbora, da se seznanijo z 
našim načinom dela. Sami pa bodo 
prav tako posredovali svoje delov
ne izkušnje. Taka srečanja so ko
ristna saj se na njih izmenjajo iz
kušnje, hkrati pa poglabljajo med 
nami tisto prijateljstvo, ki je nasta
lo v naši skupni borbi za svobodo 
proti istemu sovražniku — fašizmu. 

Drage goste iz Poljske iskreno 
pozdravljamo. Želimo jim, da bi se 
med nami počutili kakor doma in 
da bi odnesli kar najlepše vtise. 

Počitnice so pri kraju, še dan, dva in zopet se bodo odprla šolska 
vrata. Letošnje poletje šolarjem sicer ni bilo naklonjeno, vendar 
se kljub temu vračajo zadovoljni,- spočiti in polni novih moči, ki 

jim bodo vsekakor koristile pri učenju. 

Športne igre grafičnih delovcev-
spodbuda zo stalno udejstvovanje 
Preteklo nedeljo so se v Kopru 

končale dvanajste letne športne igre 
članov in članic grafičnih kolektivov 
Slovenije. Organizacijo nad prire
ditvijo, ki je združila več sto gra
fičnih delavcev, športnikov in šport
nic, je odlično izvedel kolektiv do
mačega časopisno založniškega pod
jetja »Primorski tisk«, ki letos pro
slavlja desetletnico obstoja, pokro
viteljstvo nad tradicionalno sveča
nostjo pa je prevzel predsednik 
Okrajnega odbora SZDL Koper tov. 
Albert Jakopič-Kajtimir. 

Športna srečanja grafičnih delav
cev Slovenije so postala tradicio
nalna. Pa ne samo to. Marsikoga 
so uvedla v športno življenje, da je 
v njem spoznal koristi za zdravje, 
da je v njem našel razvedrilo in po
dobno. In nazadnje — športne igre 
grafikov Slovenije so postale tudi 
spodbuda za stalno udejstvovanje 
članov in članic grafičnih kolektivov 
v športu. 

Poleg vsega tega, predvsem teles-
novzgojnega pomena, pa predstav
ljajo te igre tudi stalno srečanje na 
stotine in stotine grafikov Sloveni
je. Tu se utrjujejo prijateljstva, tu 

Tov. Albert Jakopič-Kajtimir po
zdravlja udeležence dvanajstih 
letnih športnih iger grafikoT 

Slovenije. 

pride do medsebojnih spoznavanj, 
izmenjav izkušenj tako o proizvod
nji kot pri delu sindikalnih organi
zacij in organov delavskega samo
upravljanja. 

Visoko priznanje organizatorju in 
njegovemu kolektivu ter vsem gra
fičnim delavcem je dal tudi tov. Ja
kopič ne samo s tem, da je prevzel 
pokroviteljstvo, temveč tudi v po
zdravnem govoru na otvoritveni 
svečanosti športnih iger. Pri tem je 
namreč med drugim poudaril, da 
politični delavci visoko cenijo gra
fike in jih štejejo za svoje najožje 
sodelavce. -mb 

Slavnostna otvoritev 
nove šole na Hudinji 

v nedeljo, 6. septembra ob deseti 
uri bo slavnostna otvoritev nove 
osnovne šole na Hudinji pri Celju. 
Svečanost pripravljajo množične or
ganizacije s Hudinje, Gaberja, 
Smarjete in Trnovelj. V kulturnem 
delu programa bo sodelovala godba 
na pihala, pevski zbor, recitatorji 
in drugi. Po otvoritvi in ogledu 
novega šolskega poslopja bo pri 
Vašu na Zg. Hudinji vrtna veselica, 
ki jo pripravlja organizacija Zveze 
borcev na Hudinji. 

Na pot po Jugoslavij i 
v ponedeljek bo odpotovala na 

pot po Jugoslaviji skupina 30 po
slancev Ljudske skupščine Slove
nije. V njej bodo štirje poslanci 
z območja celjskega okraja, in sicer 
Stane Sotlar, Ivan Kovač, Ivan Ko-
vačič-Efenka in dr. Ivan Kopač. Na 
tritedenskem potovanju bodo po
slanci obiskali najrazličnejše kraje, 
delovne kolektive itd. Zraven tega 
bodo imeli več razgovorov s pred
stavniki ljudskih odborov, orgaiiov 
samoupravljanja in podobno. 

Zbrana množica pozorno sledi govoru tov. Francka Knafeljca 

V SOBOTO IN NEDELJO 

Veliko gasilsko slavje v Rog. Slatini 
v Rogaški Slatini bodo 5. in 6. 

septembra velike proslave. Zbralo 
se bo okrog 3.000 gasilcev z obeh 
strani Sotle, da bodo proslavili 40-
letnico ZKJ in SKOJ, hkrati pa pro
slavili 80 obletnico gasilskega dru
štva v Rogaški Slatini. 

V ta namen so pripravili bogat 
kulturni spored s koncertom v zdra
viliškem parku, svečan sprevod ga
silcev, telovadni nastop itd. Pokro
viteljstvo sta prevzela Okrajna od
bora SZDL iz Krapine in Celja. Vse 
to nam kaže, da se vez, ki veže hr

vatske in slovenske gasilce vse bolj 
utrjuje. 

Ze leta 1855. je bilo v Rogaški 
Slatini 10 velikih hotelov, več go
spodarskih hotelov in velikih hiš. 
Toda kot bi bili prepričani, da v 
mestu požar sploh ne more izbruh
niti, so le redkokdaj kupili kakšno 
ognjegasno napravo. Nesreča nikoli 
ne počiva! Tako je 1869. leta pogo
relo ostrešje in drugo nadstropje 
sedanjega uradniškega doma. Ka
sneje je požar uničil novo gleda
lišče, leta 1879. pa je zgorela hiša 
Rointinger (današnji hotel Evro
pa). Po tej veliki nesreči so še iste
ga leta sestavili odbor, ki je imel 
nalogo ustanoviti redno gasilsko 
društvo. Ob ustanovitvi je »Slatin-
ska zdraviliška in krajevna požarna 
hramba« štela 51 članov. Zdravili
ška uprava je z vsakoletnimi sub
vencijami omogočala nakup ognje-
gasnih naprav. 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

P R A Z N I K K M E Č K E M L A D I N E 
V R E Č I C I O B S A V I N J I 

V soboto in nedeljo je bila Rečica 
ob Savinji prizorišče velike prire
ditve kmečke mladine celjskega 
okraja. Praznik kmečke mladine je 
bil vključen v okvir proslav ob 40. 
obletnici ZKJ in SKOJ. 
, Ne samo Rečica, tudi vsa njena 
okolica je bila ozaljšana z zasta
vami in slavoloki. Na predvečer, v 
soboto, je bila v Rečici kulturna 
prireditev. Nastopali so člani celj
skega »Delavskega odra« z zabav
nim programom. 

Naslednji dan je bilo. dopoldne 
športno tekmovanje mladih trakto
ristov. Traktorsko tekmovanje je 
bilo prvič v tem kraju in je priva
bilo veliko ljudi. 

Osrednja prireditev je bila po
poldne ob dveh, ko se je pred šolo 
zbralo okoli dva tisoč ljudi. Slabo 
vreme je zadržalo ljudi Zgornje Sa
vinjske doline od številnejšega 
obiska. 

Zborovanje kmečke mladine se je 
pričelo s povorko. Na čelu so jezdili 
mladi zadružniki v narodnih nošah, 
za njimi pa so prav tako opravljena 
dekleta prepevala narodne pesmi. 
Za tem slikovitim čelom povorke so 
se zvrstili športniki, nato traktorji 
s prikolicami, ki so jih vozili mladi 
traktoristi. Na prikolicah so mladi 
zadružniki prikazali razna kmečka 
opravila od obiranja hmelja, suše
nja sena na sodobnih sušilih, do 
čebelarstva in gozdnih del. 

Na tribuni pred šolo so se zbrali 
številni politični, oblastveni, mla
dinski in zadružni voditelji. Med 
njimi je bil tamošnji ljudski posla
nec in predsednik CK LMS tov. 
Tone Kropušek, nadalje predsednik 
OK LMS tov. Franček Knafeljc, 
podpredsednik OZZ tov. Ernst Zvar 
ter predstavniki političnega in go
spodarskega življenja v mozirski 
občini. 

Na zborovanju sta govorila tov. 
Knafeljc in tov. ,2var. Medtem ko je 
tov. Knafeljc uvodoma orisal pomen 
dela mladine med revolucijo in po 
njej, potem pa se dolgo zadržal na 
trenutnih nalogah mladine, zlasti 
one na vasi, je tov. 2var svoj govor 
namenil vsem, tudi odraslim. Govo
ril je predvsem o nalogah, ki jih 
družba nalaga kmetijstvu. 

Po zborovanju je v sodelovanju 
Radia Ljubljana nastopilo deset 
ekip mladih zadružnikov iz okraja. 
Med tem ko so nekateri odgovarjali 
na vprašanja s področja kmetijstva, 
kmetijskega zadružništva in kme
tijskega sodelovanja, so se drugi 
pomerili v ansamblih instrumen
talne glasbe ali posamič kot pevci 
ali recitatorji lastnih poezij. 

Prireditev je dosegla svoj smoter. 
Mladina je pokazala kaj zna, česa 
je zmožna, hkrati pa je bila vzpod
budna za tiste, ki se še niso vklju
čili v napredno udejstvovanje mla
dega kmečkega rodu. K. 

MDB,Borisa Kidriča' 
triicrat udarna 

v soboto se je vrnila s Trojan 
mladinska delovna brigada »Borisa 
Kidriča«. Brigada si je s svojim de
lom pridobila naslov trikrat udarne 
ter enkrat pohvaljene. V tretji de
kadi je bila brigada s svojim odstot
nim presežkom najboljša v naselju. 
Kristalno vazo, darilo Steklarne Ro
gaška Slatina za najboljšo brigado, 
je dobila v dar taborniška brigada 
»Baza 20«. B. S. 

v Velenju se pripravljajo 
v Velenju se skrbno pripravljajo 

na slavnostno otvoritev središča no
vega mesta, ki bo 20. septembra. 
Te dni bodo Velenjčani znova po
hiteli na udarniško delo in kar naj
lepše uredili središče svojega me
sta. 

Program slavnostne otvoritve za
jema promenadni koncert na pred
večer j /elikega praznika, nadalje 

baklado, naslednji dan pa otvori
tev središča Novega Velenja s pri
mernim programom. Posebno po
zornost bo tokrat zaslužila razsta
va komunalne dejavnosti. Udele
ženci slavnosti pa si bodo lahko 
ogledali še velenjski rudnik ligni
ta, ki je danes že med največjimi v 
državi. 

V. S. 

Stanovanjski bloki v Novem Vel enju. 

Lepa svečanost 
v Šaleku 

Pred kratkim je bila v domu po
čitka v Saleku pri Velenju prisrčna 
slovesnost. Društvo upokojencev je 
namreč obiskalo onemogle in jih 
razveselilo s pevskimi in godbenimi 
točkami. Hkrati pa so se poslovili 
od svojega večletnega predsednika 
Toneta Kurnika, ki je zaradi one
moglosti prišel v dom počitka. Pri 
tej svečanosti so mu podelili tudi 
diplomo. 

V. S. ,„ 

VREME V NASLEDNJIH DNEH 

V splošnem nestalno vreme 
s pogostimi padavinami in 
ohladitvami. Razjasnitve bo
do trajale le nekaj dni. 



beset let slovenske tiskarne 
v Kopru 

s povojnim formiranjem dveh con 
je Koper začel rasti in zdaj tudi zra
sel v nov upravni, politični, kultur
ni in gospodarsi<¡ center Slovenske
ga Primorja. Da bi to središče za
dovoljevalo potrebam po grafičnih 
uslugah, je bila 1949. leta ustanov
ljena prva slovenska tiskarna »Ja
dran« v Kopru. Sedem let pozneje 
se je združila s časopisom »Sloven
ski Jadran«, že naslednje leto pa 
tudi z založbo »Lipo«. Tako je na
stalo sedanje časopisno založniško 
podjetje »Primorski tisk«. 

V vsem tem času je morala zla
sti tiskarna »Jadran« premagati več 
težkih problemov, saj so člani nje
nega kolektiva delali v skrajno ne
primernih prostorih. Tej nevšečnosti 
se je pridužilo še kadrovsko vpra
šanje in z njim stanovanjska stiska. 
Po zaslugi okrajnih političnih in ob
lastnih forumov se je stanje začelo 
postopoma izboljševati. Tako je bila 
opravljena strojna rekonstrukcija 
tiskarne v vrednosti 28 milijonov, 
adaptirali in zgradili so več stano
vanj v skupni vrednosti 39 milijo
nov dinarjev, za adaptacijo uprav
nih prostorov pa je bilo potrošenih 
21 milijonov dinarjev. Z rešitvijo 
vseh teh vprašanj so se rodili tudi 
pogoji za zgraditev novih tiskarni-
ških prostorov. Ni naključje, da bo 
prav ob desetletnici slovenske ti
skarne v Kopru izročen namenu nov 
objekt, nova tiskarna, ki bo omo

gočila zboljšanje organizacije dela 
in s tem povečanje proizvodnje. Zla
sti pomembne bodo hladilne napra
ve, ki bodo prinesle bistveno zbolj
šanje delovnih pogojev. -an 

V zadnjem tednu 
po domovini 

v ZADNJEM T E D N U PO DOMOVINI 

Petek, 28. avgusta 

V PROSTORIH GOSPODARSKEGA 
RAZSTAVIŠČA v Ljubl jani so odprli 
pet i mednarodni v insk i s e j e m . Na n jem 
razstavl ja 81 domačih in 68 tuj ih vin
skih pro izvaja lcev , v komerc ia lnem de lu 
se jma pa sode lu je 52 domačih in dve 
tuj i podje t j i . Pri o c e n j e v a n j u j e bi lo 
razdel jenih 146, z lat ih, 349 srebrnih in 
29 bronast ih ko la jn , od t ega so dobi la 
jugos lovanska vina 76 z lat ih , 191 srebr
nih in 72 bronast ih . S lovenska v ina pa 
so dobi la kar 48 zlatih pr i znanj . 

Sobota, 29. avgusta 

ČEDALJE VEC PRIHRANKOV. Zadnje 
dni j u l i j a j e bi la v b lagajnah v s e h de
narnih zavodov v državi bl izu 56 mili
jard d inarjev hrani ln ih v log . Štev i lo 
varčeva lcev pa se j e povzpe lo na dva 
mi l i jona sedem sto t isoč. V povpreč ju 
ima vsak sedmi Jugos lovan hrani lno 
knj iž ico . 

Direktor CZP »PriiArski tisk« 
Stane Škrabar med govorom na 
otvoritveni svečanosti športnih 

iger grafikov Slovenije. 

N e d e l j a , 30. avgusta 

V PARACINU se j e končal dvodnevni 
fes t iva l grad i te l j ev avtomobi l ske ces te . 
Glavnemu štabu mladinskih de lovn ih 
brigad j e poslal pozdravno brzojavko 
tudi predsednik republ ike tov. Tito. 

Ponede l j ek , 31. avgusta 

PREDSEDNIK REPUBLIKE TOVARIŠ 
TITO je obiskal v družbi svo je soproge 
beograjsk i s e j em tehn ike . 

GRADITELJI AVTOMOBILSKE CESTE 
s o se zahval i l i predsedniku Titu za 
pismo ter mu v odgovoru obl jubi l i , da 
bodo nalogo, ki so j o spreje l i , izpolni l i 
pravočasno. 

Torek, 1. septembra 

T U D I PODPREDSEDNIK zveznega Iz
vršnega sveta tov. Edvard Karde l j j e 
obiskal mednarodni s e j e m tehn ike v 
Beogradu in med drugim ugotovi l , da se 
n jegova največ ja vrednost kaže prav v 
tem, da je postal č i n i t e l j v boju za 
bol j šo kakovos t naše industr i j ske pro
izvodnje . 

Sreda, 2. septembra 

PO PODATKIH zvezne komis i je za 
nacional izac i jo zgradb in stavbišč so 
obč inske komis i j e izdale do konca ju
ni ja okol i 6400 odlokov o nacional izaci j i 
s tanovanjsk ih hiš in gradbenih zemlj i šč . 
Hva ležna j e ugotovi tev , da j e š tev i lo 
pri tožb proti tem odlokom minimalno , 
s a j j ih j e bilo do konca jun i ja v ložen ih 
le okoli tri sto. 

Celje daleč naprej 
SAMO NAJNUJNEJŠE POTREBE - POMANJKANJE INVESTI

CIJSKIH SREDSTEV NAJVEČJA OVIRA ZA RAZŠIRITEV TRGO
VINSKEGA OMREŽJA - NOVOGRADNJE V CELJU IN ŽALCU 

V sredo dopoldne je bilo v Trgo
vinski zbornici v Celju pomembno 
posvetovanje o nadaljnjem izpopol
njevanju trgovinskega omrežja v 
celjskem okraju. Razen predstavni
kov okrajnega ljudskega odbora, 
občin in gospodarskih organizacij 
so se sestanka udeležili tudi pred
stavniki republiške trgovinske zbor
nice. ' 

POTREBE PRESEGAJO 
MOŽNOSTI 

V zadnjih letih so občine posve
tile precej pozornosti investicijam v 
trgovini. Zlasti v celjski, žalski in 
šoštanjski občini. Kljub temu pa 
trgovinsko omrežje zelo zaostaja 
za razvojem ostalih dejavnosti na
šega gospodarstva. Pri tem so vse
lej odločilna sredstva. Lastna sred

stva trgovskih podjetij so neznat
na, investicijski sl<ladi občin pa 
obremenjeni s potrebami z vseh pod
ročij. Zavoljo tega so letos pri ob
ravnavanju načrta investicij v trgo
vini v naslednjem obdobju upošte
vali le najnujnejše primere. 

V CELJU NAJŽIVAHNEJSI 
NACRTI 

Kaže, da so v Celju vprašanje 
razvoja trgovine postavili na pra
vo 'mesto. V naslednjem obdobju 
nameravajo urediti, obnoviti, opre
miti ali zgraditi kar 17 trgovskih 
lokalov. Med pomembnejšimi so; 
ureditev trgovskega paviljona na 
»Otoku«, nove trgovine v Staneto-
vi ulici (lokal Keramične industrije 
iz Liboj, Steklarne iz Rog. Slatine, 

Ljubljanska cesta bo dobila proda
jalno kruha in zelenjavno trgovino, 
v Kersnikovi ulici je predviden nov 
trgovski paviljon, ureditev lokalov 
v Prešernovi ulici in preureditve 
nekaterih manjših trgovin. V tem 
obdobju bodo izdelali tudi načrte 
za novo veleblagovnico v Celju, ki 
bi jo naj gradili v naslednjem letu. 

V LAŠKEM IN VELENJU SO 
PROSTORI ZADOVOLJIVI 

Zlasti v šoštanjski občini so 
vprašanje prostorov za trgovinske 
lokale zadovoljivo rešili. V Vele
nju so zagotovljeni prostori za vse 
predvidene trgovine. Potrebna je le 
šeoprema. Enako so rešili problem 
tudi v" Šoštanju, kjer so hkrati z 
gradnjo blokov zgradili trgovski 
paviljon, kjer bodo uredili primer
ne trgovske lokale. Tudi v Laškem, 
Konjicah, Mozirju in Šmarju ne 
predvidevajo novih lokalov. Po
trebne pa so precejšnje preureditve 
obstoječih trgovin in sodobnejša 
oprema. Tako na primer trgovina v 
Aiozirju ne izpolnjuje niti osnovnih 
pogojev za poslovanje in bi jo za
voljo sanitarnih pomanjkljivosti že 
morali zapreti. Vendar ljudje mo
rajo nekje kupovali potrebno blago. 
Podobno je tudi v šmarski in ko
njiški občini. 

Istočasno pa si v Žalcu prizade
vajo, da bi zgradili sodoben trgo
vinski paviljon, kjer bi strnili vse 
osnovne trgovinske dejavnosti. 
Hkrati nameravajo opremiti neka
tere trgovine v industrijskih na
seljih. 

Cinkarniška 
mladina 

na novi poli 
Zadnjič je imel cinkarniški mla

dinski komite sestanek, kjer so se 
pogovorili, zakaj je njihovo delo 
doslej šepalo. Ugotovili so, da je 
komite sam delal precej malomarno 
in ni dovolj resno izpolnjeval na
log. Jasno, da potem tudi ostala 
mladina ni mogla delati. , 

Zdaj so se dogovorili, da bodo 
okrepili tovarniški komite v Cin
karni z novimi člani, ki jih bodo ta
koj po izvolitvi poklicali na semi
nar, da delo spet ne bi zaspalo. 

Med drugim so se zatem dogovo
rili, še o ustanovitvi aktiva mladih 
proizvajalcev, ki bi bil v Cinkarni 
bolj potreben kakor kjerkoli drugje. 
Takoj so izbrali dva tovariša, ki 
bosta odšla na seminar in kasneje 
organizirala aktiv. 

Za naprej so se tudi odločili, da 
bodo poiskali boljše stike z organi
zacijo Zveze komunistov, česar do
slej niso imeli. Delo bodo rešili tu
di z obratnimi kolektivi, kar je edi
no uspešno, ker sicer ne morejo do
volj močno povezati mladine med 
seboj. Verjetno bodo te spremembe 
vplivale na dejansko poboljšanje 
mladinske organizacije v enem naj
večjih kolektivov — saj šteje oko
li dve sto članov. 

sh 

Obnovili so partizansl(o 
bolnišnico 

Bivši borci iz Šentjurja pri Celju 
so obnovili partizansko bolnišnico 
»Zima« na Cerovcu pri Dramljah. 
Ta bolnišnica je delovala leta 1944, 
v njej pa so se zdravili borci XIV. 
divizije ter ostali borci in terenci iz 
bližnje okolice. Kot zgodovinski 
spomenik iz časov težkih bojev za 
osvoboditev bodo obnovljeno bol
nišnico odprli v nedeljo, 13. sep
tembra. Za to priložnost pripravlja 
Občinski odbor Zveze borcev NOV 
iz Šentjurja pri Celju skupaj z ob
činskimi političnimi organizacijami 
večjo slovesnost v okviru 40-letnice 
KPJ in SKOJ. Slavje se bo začelo 
dopoldan ob 9. uri z zborovanjem 
pri bolnišnici, zaključilo pa se bo 
s pestrim kulturnim sporedom. Pri
čakujejo, da se bo te slovesnosti 
udeležilo več tisoč ljudi iz šentjur
ske in sosednjih občin. 

Spričo tega, da je bolnišnica v 
lepem kraju, primernem za izlete iz 
Šentjurja, Celja, Vojnika in drugih 
bližnjih krajev, bo obnovljena parti
zanska bolnišnica »Zima« — kot 
zgodovinski spomenik — privlačna 
predvsem za šolsko mladino v času 
izletov, prav tako pa tudi za vse 

tiste, ki si bodo ob prostih dneh za
želeli prijetnega krajšega izleta v 
naravo. V ta namen je Planinsko 
društvo že markiralo tri poti do 
bolnišnice, in sicer iz smeri Šent
jurja, Ljiibečne in Blagovne. 

Najvišja priznanja za uspešno delo 
O B P O V R A T K U Č E T R T E C E L J S K E M L A D I N S K E D E L O V N E B R I G A D E 

v sredo zjutraj so se vrnili 
z gradnje avtomobilske ceste 
»Bratstva in enotnosti« mladinci 
in mladinke, ki so sestavljali če

trto celjsko delovno brigado 
»Karla Destovnika-Kajuha«, V 
brigadi je bilo sto pet mladincev 
in mladink, v glavnem srednje

šolcev in vajencev. i 
Madi celjski brigadirji in bri-

gadirke so se vrnili z delovne 
akcije z najvišjimi možnimi pri
znanji. Brigada je bila trikrat 
udarna in trikrat posebej po
hvaljena. Pa ne samo to — člani 
in članice četrte celjske mladin
ske delovne brigade so se odli
kovali tudi pri organizaciji no
tranjega življenja. Bili so naj
boljši, v naselju pri političnem, 
kulturnem in športnem življenju. 
S tem, pa tudi z uspehi, ki so jih 
dosegli lani, so si pridobili sloves 
ene najboljših srednješolskih slo
venskih brigad. : 

Med zadnjo delovno akcijo, џ 
katere so se zdaj vrnili, je 36 bri
gadirjev opravilo izpit za vožnjoi 
z mopedom, 13 za motorno kolo 
in 20 za fotografijo. 

Prav posebno so ponosni na 26 
udarnikov in 18 novih članov v 
organizaciji Zveze komunistov. 

Brigada je delala pod vod
stvom komandanta Emila Rojea. 

Ob prihodu v Celje in na za
ključni konferenci je brigadirje 
najprej pozdravil organizacijski 
sekretar Okrajnega komiteja 
Zveze komunistov v Celju in 
član CK ZKS tov. Stane Divjak, 
za njim pa tudi predsednik 
Okrajnega komiteja LMS tov. 
Franček Knafeljc. Pri tej sloves
nosti so brigadirji še izročili svo
jo zastavo predsedniku Občin
skega komiteja LMS v Celju tov. 
Draganu Zvonetu. 

LIK Šoštanj - zgied 
manjšim podjetjem 

LIK Šoštanj je eno izmed redkih 
podjetij v Šaleški dolïni, ki je sko
raj ves dobiček iz lanskega leta na
menil za razširitev prostorov. Pred 
kratkim pa so imeli tudi polletni 

občni zbor sindikalne podružnice. 
Tako so ugotovili, da so v prvem 
polletju letošnjega leta ustvarili 
nad 24 milijonov čistega dohodka, 
kar je za okoli 7 milijonov več kot 
v istem razdobju lanskega leta. To 
kaže, da kolektiv neprestano izbolj
šuje organizacijo dela. Hvaležna je 
še ugotovitev, da so ta uspeh do
segli z 21 zaposlenimi manj. 

Kot vse kaže bodo še letos začeli 
z gradnjo novega mizarskega obra
ta. 

V. 5. 

ZBOROVANJE KOLEKTIVA 
»INGRAD« 

Kolekt iv gradbeno industr i j skega pod
j e t j a »Ingrad« j e v počast i tev 40. oblet
nice KPJ in SKOJ letos organiziral že 
m n o g o pr iredi tev . N a j v a ž n e j š a manife
s tac i ja pa bo 6. septembra, ko bo v 
Loki pri Mozirju zborovanje ko lekt iva . 
Kraj so izbral i zato, ker j e znan iz ča
sov narodne revo luc i je in kot lepa tu
rist ična točka. Zborovanje bo v Gozdni 
šoli t e lovadnega društva »Partizan«. 

Po govoru in razvi t ju s ind ika lnega 
prapora, bo kulturni spored z odlom
kom iz ligre »Raztrganci«, g lasbenimi 
točkami, nato pa športno t ekmovanje 
v odbojki , nogometu, s tre l janju itd. Po 
objavi rezultatov bo zabava. 

Polovica dela je za n a m i . . . 
(Nadaljevanje s i . strani) 

Vsa podjetja v posameznih stro
kah imajo določene težave in mogli 
bi trditi, da ni nobenega, ki bi se 
mogel pohvaliti s povsem neovira

nim delovnim procesom. To dejstvo 
opravičuje marsikje navidezne ne
uspehe in tolikanj bolj poudarja, da 
je uspeh 50,2 odstotka ob polletju 
velik dosežek. Vsi pa se vedno bolj 
zavedamo, da bo treba v naši in
dustriji v prihodnjih letih proizvod
njo še povečati in dosegati večje 
načrte. 

Kar na kratko! Poskrbeti bomo 
morali, da bodo podjetja imela za
dosti kvalificirane in nekvalificira
ne delovne sile, da bodo obnovila v 
večini primerov skoraj do kraja iz-
trošeni strojni park, da bodo do
gradila potrebne objekte — obrat
ne delavnice, skladišča, opekarne 
zaprte in umetne sušilnice in dru
go — tako da proizvodnja in delo 
ne bosta več odvisna od zunanjih 
okoliščin, niti od notranjih zaple
tov in ozkih grl. Veliko smo doslej 
že storili za našo industrijo — do
kaz so veliki uspehi, ki jih dosega
mo kljub težavam — toda še več 
bomo morali storiti, če bomo hoteli 
dokončno uspeti in izdelovati vse 
tako, kakor bi bilo treba! 

Ta problematika nas zdaj ne sme 
zastrašiti! Polletni uspeh je že po
lovično jamstvo za popoln uspeh 
ob zaključku leta, toda pozabiti ne 
smemo: letos bomo še s težavami 
dosegli veliko, v prihodnjih letih 
verjetno že laže. Težave bodo manj
še in uspehi večji, če se bodo de
lavski sveti posvetili predvsem do
bremu gospodarjenju, boljši orga
nizaciji dela in večji storilnosti. 

POGLED 
PO 

SVETU 
Poglejmo danes dve dogodka, ki 

jih v naših tedenskih pregledih sko
raj nismo komentirali, le omenili in 
to le bežno, ker so nam drugi do
godki našega kontinenta bližji in 
zato zanimivejši ali vsaj aktualne j -
ši. Mislim na dogodke v Tibetu in 
v Indiji. 

V Tibetu so se nedvomno dogo
dile velike stvari in verjetno še niso 
zaključene. Peking in Moskva sta 
jih kvitirala kot dobitek in zgoditek 
imperialističnih agentur, vsaj za zu
nanji svet. Razume se, da v tem ko-
mente^rju ni vsa resnica, in gotovo 
niti v Moskvi niti v Pekingu niso 
tako naivni, da bi se z njo zadovo
ljili. Gotovo je, da je to stvar Ki
tajske, če gledamo na to s stališča 
meddržavnih odnosov. Če pa jo po
gledamo ss tališča socializma kot 
svetovnega procesa, pa se Tibet ti
če vsega sveta, kajti socializem je 
stvar vsega planeta. Ce gledamo 
tako, potem se moramo vprašati, ali 
so dogodki v Tibetu pozitivno ali 
negativno vplivali na narodnoosvo
bodilna gibanja Azije in Afrike, po
jav, ki se nam zdi za razpad kapi
talizma izredno pomemben. 

Maotsetung sam je leta 1957 pri
znal, da v Tibetu niso izvršili demo
kratičnih reform, ker okoliščine za 
te še niso dozorele. Maotsetung je 
to zaviral kljub sporazumu med LR 
Kitajsko in Tibetom iz leta 1951 (17 
točk), češ reforme bodo na mestu 
takrat, ko bodo tibetske množice s 

svojimi voditelji vred spoznale, da 
so mogoče. Kitajska ima 6 odstot
kov manjšin, vendar te naseljujejo 
ogromne komplekse (50—60 odstot
kov). Med narodom Han in manj
šinami vlada veliko nasprotje, eno 
od njih se izraža tudi v tibetskem 
nacionalnem vprašanju, ki so ga 
morali letos kitajski komunisti re
ševati z oboroženo silo. Po marksi
stični kritiki je temu krivo izredno 
zaostrevanje notranjepolitičnih raz
mer na Kitajskem, veliki skoki, ki 
jih je LR Kitajska v svoji izgradnji 
socializma delala. 

Razume se, da ukrotitev tibetske 
vstaje ni ugodno odmevala po azij
skem in afriškem svetu, posebno ker 
so ob njej preizkušali iskrenost zna
ne kitajske teze o mirnem načinu 
odpravljanja siromaštva in zaosta
losti v socializmu. Marksistično-le-
ninistično reševanje nacionalnega 
vprašanja nedvomno navdušuje ne-
osvobojene narode in je preizkusni 
kamen marksizma na tem področju. 
Menda je najbolj prav zapisal tisti 
časnikar, ki je ob dogodkih v Tibetu 
povzel Leninovo besedo: »Noben 
narod noče, da bi ga gonili v raj z 
gorjačami.^ 

S tibetsko zadevo je bila močno 
prizadeta Indija, kajti Tibet pomeni 
za SZ in za Kitajsko izredno važen 
strateški prostor, Indija pa je taka 
država, da jo nekateri imenujejo in
dijski kontinent, ki ima v svetovnih 
vprašanjih že precejšnjo besedo, ne
dvomno pa kljub mladosti in neraz
vitosti izredno velik ugled, ne samo 
zaradi dosledne in samostojne zu
nanje politike, marveč tudi zaradi 
naporov in načinov, s katerimi od
pravlja svojo zaostalost. 

Edene takih mogočnih naporov je 
agrarna reforma in zadružništvo, ki 
ju navaja kongresna stranka. Tudi 
to je za azijski kontinent velepo-
membno. Komaj 13. leto teče, odkar 
se je Indija osvobodila po načelih 
Indijskega kongresa izpred 70 let. 
Nič ni pomagalo, Angleži so morali 
»to home«, domov. Nekaj let nato 
je bila Indija oklicana za republiko 
v Britanski skupnosti narodov. Ko
maj štiri leta nato je kongresna 

sttanka resolucijo o postopni iz
gradnji socialističnega sistema v In
diji, da bi z njo pritegnila najširše 
množice, ki so živele vse dotlej v 
sponah starih družbenih izročil in 
skrajno zastarelega poljedelstva. 

Mesto, kjer so se odločili za 
agrarno reformo, je Nagpur, važno 
indijsko središče, pomembno tudi za 
zgodovino kongresne stranke. Opo
zicija znotraj in zunaj stranke je 
zagnala hrup proti socializma in 
proti državni kontroli v gospodar
stvu, češ kongresna stranka hoče 
Indijo boljševizirati, Indijo deželo 
drobnih malih posestnikov. Nehru 
pa je dalekoviden politik, zato se ni 
vdal opoziciji, za katero so stali in
dijski veleposestniki. Indija bo ime
la v 20 letih 700 milijonov prebival
cev. Vedno več je ljudi, zemlja pa 
nima mladih. Treba je torej to, ko
likor je je na razpolago, obdelati 
bolje, umneje. Zato naj poskrbe za
druge, ki naj se ustanavljajo s so
cialnimi ukrepi in s prepričevanjem, 
ustanove naj se najprej servisne za
druge, nato pa se naj razvijejo ob
delovalne zadruge za skupno obde
lovanje zemlje. 

Ta program ni velik, vendar kaže, 
kako se hoče Indija uveljaviti v 
svetu kot dežela, ki ne pripada no
benemu bloku in se, kakor naša 
država, zavzema za sodleovanje z 
vsemi državami, ne glede na poli
tično orientacijo. Dogodki v Tibetu 
so — nedvomno — napotili Nehru-
ja, da je začel iskati lastno pot tudi 
za zbližanje s Pakistanom. Imperia
listi so poskrbeli za politično eksplo
atacijo nasprotja med Indijo in Pa
kistanom zaradi Pandžaba in vode 
v porečju Inda. Ko pa se je za Hi
malajo udri tibetski plaz, je prišlo 
do delnega sporazuma na Indu, In
dija pa je dobila precejšnjo podpo
ro Mednarodne banke. Zato je v be
sednem, diplomatskem dvoboju z 
LR Kitajsko Indija odnesla zmago. 
Nehrujeva moč je v neusmiljenem 
odnosu do resnice, ki jo prizna tudi 
tedaj, če je za Indijo neprijetna. Sa
mo tako priznanje resnice pa je po
goj za vsakršni napredek — tudi po 
marksistični teoriji. T. O. 

Gasilsiti festival... 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Po požaru, ki je uničil zdraviliški 
dom, so ustanovili poklicno gasil
sko četo, ki je delala do konca prve 
svetovne vojne. »Prostovoljno ga
silsko društvo zdravilišča Rogaška 
Slatina«, ki je bilo ustanovljeno po 
prvi»vojni, je začelo vztrajno in 
redno vaditi svoje člane in mla
dino, ki jim je bila dragocen vir 
novega kadra. Ob pomoči zdravili
ške uprave so zgradili v letih 1933 
do 1934 tudi nov gasilski dom. 

Po drugi svetovni vojni se je de
lo izboljšalo posebno po novem ga
silskem zakonu iz leta 1949. Leta 
1953 je društvo nabavilo gasilski 
avtomobil. V juniju 1955. leta pa 
so ustanovili občinsko gasilsko zve
zo, ki po organizacijskem statutu 
oskrbuje vse gasilske enote nove 
velike občine. G. 

VELENJE IMA 
KJE SO RAZLOGI ZA TAKO 

NAGLO RAST RUDARSKEGA 
MESTA? 

Ce se bližamo danes Velenju, nas 
že od daleč pozdravijo veličastne 
zgradbe Novega Velenja. Tujec za
čuden ostrmi in se vpraša: Mar je 
to res? Domačini pa s ponosom od
govarjajo: »Da, to je rudarsko Ve
lenje v novi Jugoslaviji!« Tudi mar
sikdo iz naše domovine se vprašuje: 
Kje so razlogi za tolikanj naglo rast 
rudarskega mesta? Je gradnja šte
vilnih poslopij, blokov, stolpnic, če-
tvorčkov in petorčkov in podobnega 
tudi ekonomsko upravičena? 

Pred vojno in še tudi nekaj let 
po vojni velenjski rudnik ni imel 
kdo ve kako lepih izgledov. Za iz
kop dve sto tisoč ton premoga na 
leto je zadoščala delovna sila, ki jo 
je premogla najbližja okolica. Sre
dišče rudarskega delavstva je bilo 
tedaj v Pesjem. 

Po letu 1948 pa se je Velenjča-
nom začelo odpirati novo obzorje. 
Dve leti kasneje je rudnik dajal že 
pol milijona ton premoga na leto in 
odtlej je rasla proizvodnja iz leta 
v leto. Od leta 1954, ko so izkopali 
šest sto tisoč ton premoga, je do 
letos narasla na en milijon in devet 
sto tisoč ton. Leta 1963 bo moral 
rudnik dajati tri milijone ton letno! 
Zaloge so ocenili na 650 milijonov 
ton in tako bi rudnik mogel trajati 
dve sto let, če bi bil letni izkop tri 
milijone ton. In za dve sto let je 
vredno zgraditi novo mesto! 

PREiVlOGOV PLIN BO PO CEVO
VODIH PRITEKAL V VSA VEČJA 

KONZUMNA SREDIŠČA 

Toda Velenjčani se samo s tem 
načrtom še niso zadovoljili. Lignit 
na sploh vsebuje precej vlage. V 
Velenju je v premogu 47 odstotkov 
vlage. Razumljivo je, da je prevoz 
te vlage s premogom povsem odve
čen in nekoristen. Zato nameravajo 
v prihodnosti urediti sušilnico pre
moga, kjer bi mogli osušiti okoli 
en in pol milijona ton letno. Kalo
rična vrednost tako osušenega pre
moga bi narasla od sedanjih 2400 
na 4000 kalorij. S to kalorično vred
nostjo bi bil lignit enakovreden rja
vemu premogu, bil bi pa verjetno 
cenejši in bolj kakovosten, ker nima 
toliko žvepla kakor rjavi premog. 

Izkop tolikšne količine premoga, 
kakor jo predvidevajo za leto 1963, 
pa bi bil vseeno precej neekonomski, 
če bi ne imeli v bližini najmočnej
šega odjemalca — Termoelektrarno 
v Šoštanju. Ko bodo v Šoštanju 
zgradili drugo stopnjo, bo ta odvze 
mala skoraj eno tretjino proizvod
nje, to je okoli osem sto tisoč ton 
premoga. 

Da bi pa še bolj pocenili prevoz, 
nameravajo zgraditi tudi vplinje-
valnico premoga. Tako bodo posre
dovali premog v plinu po cevovodih 
v vsa večja konzumna središča, kar 
bi bilo koristno za vse naše gospo
darstvo. 



v L E S K O V C U 

ZLATA MEDALJA ZA LASTOVKO 
I Z P O L Z E L E 

Na zadnjem sejmu tekstila 
v Leskovcu je polzelska tovar-

nogavic — kot edini »noga-
vičar« — dobila zlato medaljo 
23 kvaliteto izdelkov. Z zlato me 
daljo je bila nagrajena darilna 
Kombinacija nogavic in kravate 
»present«. Istočasno je podjetje 
prejelo tudi diplomo za vzorno 
embalažo svojih izdelkov in vzor
no urejen paviljon na sejmu. 

Zanimive novitete. 
Tovarna nogavic je na sejmu 

vzbudila največ pozornosti z naj
kvalitetnejšimi izdelki (v Jugo
slaviji imamo trenutno 20 tovarn 
nogavic) in predvsem s tem, da 
izdelki iz Polzele še najbolj za
dovoljujejo ukus in željo potroš
nikov in da istočasno sledijo 
modnim zahtevkom. 

To tradicijo ipolzelska tovarna 
še napre j razvija. Tako s o že z a 
jesensko in zimsko s e i z o n o p r i 
pravil i precej zanimivih novitet, 
Ici j ih bodo razstavi l i tud i na z a 
grebškem velesejmu. Za ženske 
bodo vsekakor najbolj zanimivi 
vzorci spodnjega per i la iz s in te
t ičnih vlakerï, kombinaci ja no
gavic in hlačk v vseh b a r v a h in 
odtenkih — za moške p a novi 
vzorci e legantnih nogavic. 

V kratkem novi stroji. 
Povečana proizvodnja in zni

žanje cen. 
Z drugo fazo rekons t rukc i je bo 

polzelska tovarna nogavic tpri-
pravila pot rošnikom še eno pre 
senečenje. Računajo, da bodo do
bili v novembru še 36 novih s t ro
jev. S t em se bo proizvodnja no 
gavic povečala za mili jon parov 
na leto, ob domala istih pogojih. 
Polzelske nogavice so se s pove
čano proizvodnjo po izgradnji I. 
faze rekonstrukcije pocenile za 
povprečno deset odstotkov, po 
liončani II. fazi pa napovedujejo 
nadaljnje znižanje cen za okoli 
15. odstotkov. 
15. septembra otrvoritev trgovine 

z nogavicami v Celju. 
Polzelska tovarna bo v nas led

n jem obdobju uredi la specialne 
t rgovine z nogavicami v vseh 

Nagrajeni vzorci. 

večjih mest ih. Prvo tovrs tno novo 
trgovino bodo odprli v Celju. 
Trgovino že preurejajo iz s tarega 
lokala v Stanetovi ulici. Namen 
te t rgovine je, da posredujejo 
pot rošnikom vse vrs te nogavic 

in izdelkov tovarne , vse modne 
izdelke in da hkra t i z znižanjem 
tovarniških cen pr ide do us t rez
nega znižanja v maloprodaj i . Ta 
u k r e p tovarne nogavic sodi vse
kakor med najbolj koristne. 

V Velenju še 
v G O S P O D A R S K I H K R O G I H V S O Š T A N J S K I O B C I N I Ž E 

D A L J C A S A R A Z P R A V L J A J O O P O T R E B I P O U S T A N A V L J A 
N J U I N D U S T R I J S K I H I N O B R T N I H O B R A T O V V V E L E N J U , 
K J E R B I L A H K O Z A P O S L I L I T U D I Ž E N S K O D E L O V N O S I L O 
I N L J U D L K I S I C E R N I S O S P O S O B N I Z A D E L O V R U D N I K U . 
V T E H D N E H O T E M Š E Z L A S T I Ž I V A H N O R A Z P R A V L J A J O 
— P R E D V S E M O B P R E D L O G U , D A B I S E V V E L E N J E P R E 
S E L I L O I N D U S T R I J S K O P O D J E T J E I Z G O R E N J A . I S T O Č A S 
N O P R O U Č U J E J O M O Ž N O S T , D A B I V V E L E N J U C E L J S K O 
P O D J E T J E » T O P E R « U S T A N O V I L O , P O D O B N O K O T V S O Š T A - I 
N J U , P O S E B E N O B R A T . ¡ 

U G O D N I P O G O J I 
Z A P R E S E L I T E V 

Indust r i j sko podjetje Gorenje, 
ki izdeluje š tedilnike »Tobi«, je 
dejansko odrezano od potrebnih 
p rometn ih zvez. To pred časom 
še ni bilo bistveno, saj ma jhen 
obra t s tem ni imel posebnih t e 
žav. 2 e sedaj , ko se je podjetje 
razširilo, čeprav so dejansko šele 
na začetku izgrajevanja v močno 
industr i jsko podjetje, so na s to 

pile težave. Če bi s t ako hitrostjo 
v sedanjih prostorih nadaljevali , 
bi brez dvoma zašli v še večje 
težave. Računajo namreč , da bi 
se to podjetje razvilo do stopnje, 
ko bi zaposlovalo p reko 500 d e 
lavcev. To pa pomeni s tanovanja 
za najmanj 200 družin, komuna l 
ne naprave , nove trgovine, šolo 
in podobno. Istočasno pa je v e 
l iko vprašanje , če bi to območje 
lahko zadostilo vsem po t rebam 
—' glede de lovne sile, p r e s k r b e itd. 
Saj se že sedaj n a p r imer vozi v 
tovarno veliko delavcev iz d ru 
gih krajev. 

Nasprotno pa so v Velenju za 
razvoj tega podjetja vsi pogoji. 
O ure jenih komunaln ih n a p r a 
vah ne kaže govoriti. Bolj p o -
memibno je zaledje po t rebne d e 
lovne sile in to, da so v Velenju 
na razpolago pot rebni prostor i za 
presel i tev podjetja Gorenje. S 
preseli tvijo up rave rudn ika v 
center — tja se bodo preselile 
tudi vse k u l t u r n e inst i tucije — 
bodo sproščene k a r tr i večje 
s tavbe. Sedanja up rava rudnika , 
prostori knjižnice in menze in še 
s tavba, ki je p rvo tno bila gra
jena za potrebe železnice. Tako 
bodo lahko brez večj ih izdatkov 
v Velenje preselili podjetje iz 
Gorenja, ustanovil i obra t Topra 
in še kako d rugo podjetje, ki bi 
lahko zaposlovalo žensko de
lovno silo. Ta problem n a m r e č 
postaja v Velenju vse bolj pereč. 

Tržnica Že letos na vrsti 
Pred časom smo.pisali o predvi

deni gradnji nove pokrite tržnice v 
Celju. Vendar so se tedaj gradbena 
dela vsled preobremenjenosti grad
benih podjetij precej zavlekla. Tako 
bodo namesto sredi sezone na pro

storu, ki je pripravljen in potrpež
ljivo čaka, gradbinci začeli delo v 
naslednjih dneh. 

V tem času je ključavničarsko 
podjetje že izdelalo železno nosilno 
konstrukcijo. Računajo, da bodo se
daj dela hitreje stekla. Novi tržni 
prostor bo ves pokrit. Zgradili 
bodo tudi dva stalna prodajna me
sta. Za novo tržnico so predvideni 
tudi posebni skladiščni prostori. 
Postopoma bodo ves Trg bratov 
Vošnjakov preuredili v tržni pro
stor. Razen ribarnice bodo na tem 
trgu uredili prehodni bife in še ne
katere trgovine. . 

Projektant je pri izdelavi načrta 
posvetil posebno pozornost higien
skim problemom in sanitarnim po
gojem. 

industrijslio oiimočjB je razdeljeno 
v T O R E K J E B I L O V C E L J U P O S V E T O V A N J E P R E D 

S T A V N I K O V V S E H I N D U S T R I J S K I H P O D J E T I J . R A Z P R A V - . 

L J A L I S O O P R E D L O G U Z A R A Z D E L I T E V I N D U S T R I J S K E 

G A O B M O Č J A M E S T A C E L J A N A P O S A M E Z N E I N D U S T R I J 

S K E P A N O G E . S T E M V Z V E Z I S O O B R A V N A V A L I T U D I 

I D E J N I O S N U T E K O M R E Ž J A I N D U S T R I J S K I H T I R O V N A 

T E M O B M O Č J U . i 

V zadnjih treh mesecih so v 
glavnem razčiščeni vsi sporni 
problemi glede razvoja industrije 
v Celju. Rešeno je vprašanje 
združitve Cinkarne in Tovarne 
organskih barvil, gradnje skladišč, 
nove plinarne, nove tovarne moč
nih krmil, prostora za osrednje 
garaže za tovorni cestni promet, 
skladišča za žito in istočasno tudi 
vprašanje prestavitve celjske to
vorne postaje. Načelna rešitev 
teh problemov je zahtevala, da 
se prostor vzhodno od Mariborske 
ceste kar najsmotmeje razdeli. 

Na ses tanku je najprej ing. 
Vehovar obrazložil predlog raz
deli tve industr i jskega območja. 
Po tem sedanja podjetja obdr
žijo svoje prostore. Pros tor med 
Cinkarno in Tovarno organskih 
barvi l se rezervira za nadal jnjo 
izgradnjo bodočega skupnega 
podjetja. Ob tovorni postaji v 
Cretu so predvidena skladišča in 
nova p l inarna . Severno od Le -
skovškove ceste »Klima«, »Idro«, 
in prostor za drugo lahko indu
strijo. Tovarna emaj l i r ane posode 
zadrži svoj prostor, ki je za n a 
daljnjo izgradnjo podal jšan do 
ovinka Vogla j ne. Živilska indu
str i ja . Tovarna močnih krmi l 
in skladišča za t rgovino in žito 
pa klavnico so predvideni na 
prostoru izza kombina ta »Savi
nja«. 

Po obrazložitvi predloga se je 
razvila ž ivahna razprava . Zani 
mivo je dejstvo, da so p r eds t av 

niki vseh podjetij pozdravili p o 
budo po razdeli tvi industr i jskega 
območja, ker je le t ako možno 
načr tovanje perspekt ivnega r a z 
voja posameznih industr i jskih 
panog. Na ses tanku so tudi s k u p 
no brez posebnih nesoglasij v n e 
sli v predlog tudi nekatere m a n j 
še popravke. O predlogu razde
li tve industr i jske cone Celja se je 
pohvalno izrazil tudi p reds tavnik 
železniške direkcije. 

RAZGLEDNICE 
KAJUHOV DOM V ŠOŠTANJU 

urejujejo v teh dneh s pospešenim 
tempom. Računajo, da bodo vsa 
dela končali do 29. novembra. Pred 
začetkom obnovitvenih del Kajuho-
ve rojstne hiše namreč niso' pred,-
videvali, da je stavba tako dotra
jala. Saj so morali razen nosilnih 
zidov podreti vse, pa tudi te so 
ojačali. Notranje prostore bodo pre
uredili v sodoben hotel, medtem ko 
bodo pročelje stavbe le obnovili in 
ohranili stare oblike. 

OB PRAVEM ČASU 
Zamuda je povsod nevšečna. 

Vendar to še posebej velja za na
kup potrebne kurjave za zimo. Iz
kušnje iz preteklih let so namreč že 
mnoge poučile, da je čakanje na 
zadnje dni lahko zelo tvegano. Zato 
je v teh dneh, ko se je ozračje prvič 
bolj ohladilo, pred tehtnico podjetja 
»Kurivo« že precej živahno. Zvede
li pa smo, da je spričo nepredvide
nih težav pri dobavah premoga le
tos bilo še bolj potrebno misliti 
pravočasno na kurjavo. 

ŽERJAVI ZOPET NA »OTOKU« 

Strnjeno gradbišče stanovanjskih 
poslopij na »Otoku«, kjer gradijo 
hkrati sedem stolpičev, je pokazalo 
vrsto prednosti. Najvažnejše pri 
tem je, da gradnja hitreje napre
duje in da je razporeditev potrebnih 
strojev in ljudi ekonomičnejša. 
Gradbeno podjetje »Ingrad« uvaja 
na tem gradbišču sistem gradnje, 
pri katerem se posamezne speciali
zirane delovne skupine prestavljajo 
od stavbe do stavbe. Istočasno za
dovoljivo napreduje tudi gradnja 
107 stanovanjskega bloka pri Ker
snikovi ulici. Tudi to stanovanjsko 
poslopje bodo spravili še letos pod 
streho. ...̂ ^ 

Preberite tudi tô  

REŠITEV v NOVI VARIANTI 

Kovinsko podjetje v Žalcu, edino 
industrijsko podjetje te vrste v Sa
vinjski dolini, bodo v kratkem za
čeli obnavljati. Po daljših razgo
vorih in študijah je bila sprejeta 
varianta o povečanju livarne na 
600 m^, o postavitvi 3 novih hal, 
o ustrezni razširitvi tovarniškega 
zemljišča, postavitvi upravne zgrad
be, mehanizaciji dela itd. Cenijo, 
da bodo dela veljala 70 milijonov 
dinarjev. Rentabilnost te investicije 
je zagotovljena z razširitvijo vseh 
ostalih industrijskih kapacitet v Sa
vinjski dolini, ki bo v povečanem 
obsegu rabila izdelke te tovarne' Z 
navedeno rešitvijo se strinjajo tudi 
zdravstveni organi, saj bo s tem 
tudi rešeno vprašanje silikoze, ki se 
je v tem podjetju pojavila v resnem 
obsegu. 

UKREP ZA HITREJŠI RAZVOJ OBRTI 

Pred dnevi j e bila prva komis i ja za 
obrtništvo pri obč inskem l judskem od
boru Žalec. Komisi jo so osnoval i , ker 
svet za industri jo in obrt ni več mogel 
temelj i to sledit i in reševat i vseh po
sebnih problemov obrti. Prva seja j e 
bila skupno s pododborom okrajne obrt
ne zbornice za občino Žalec. Že ta se ja 
j e pokazala , da je tak organ v Žalcu 
prav potreben . Anal i z i ra l i so obrtno 
problematiko, s edanje s t a n j e in g ibanje 
obrti od 1955. leta dal je , p o s e b e j za so
cial ist ični in zasebni sektor , izčrpen 
pregled s tanja va jencev , š tev i lo vajen
cev v posameznih l e tn ik ih , ločeno po stro
kah, potrebe itd. Posebno so razprav
l jal i o real izaci j i p lanskih obveznost i 
soc ia l i s t ičnega sektor ja obrti za letos . 
Zaključke, predloge in sk l epe bo te dni 
obravnaval še svet za industr i jo in obrt, 
nakar bodo ves material predlož i l i zbo
ru proizvaja lcev . 

ZAKASNELE TAKSE 

Zanimiva j e ugotovi tev , da Turist ično 
o l epševa lno društvo v Žalcu le tos še ni 
pre je lo sredstev iz nas lova turis t ične 
takse , čeprav so tu j ske sobe skoro ved
no zasedene . Občinski l judski odbor je 
izglasoval odlok že pred da l j š im časom. 
V kol ikor bi se pooblast i lo društvo , da 
samo izterja turist ično takso , bi ver
je tno hi treje š lo , to l iko b o l j , k o so do
hodki društva prav pičli . 

VESTI IZ ŠENTJURJA 

V še tnjursk i občini občut i jo pomanj 
kanje uč i te l jev . Glavni vzrok, da na 
skoraj polovici šol niso zasedena vsa 
uč i te l j ska mesta, j e pomanjkanje stano
v a n j . V Šent jur ju sodijo , da bo s tanje 
izboljšano še le , ko bodo šo lanje kon
čali št ipendist i obč ine . 

Prebivalci š ent jurske občine na vseh 
sestankih lin zbor ih vo l ivcev poudar
jajo potrebo po ureditv i ces tnega om
režja. Saj j e v v s e j občini le nekaj 
cest , k i niso potrebne obnove . Zado
voljitve pa so ure jene one ces te , ki j ih 
popravl jajo sami prebivalc i . 

V zadnjem času so po v s e j šent jurski 
občini bili zbori vo l ivcev , na kater ih 
so razpravljal i o pro izvodnem sodelo
vanju , voli l i so tr ič lanske poravnalne 
sve te , na Ponikvi in Sl ivnici pa tudi 
novi potrošniški svet . 

KOMISIJSKA TRGOVINA V CELJU 

proda nas lednja osnovna sredstva: 
1. težak pisarniški s troj , znam

k e EVEREST s 30 cm. va l jem, 
2. trgovski pult do lž ine 3 m. 
Navedena predmeta sta na ogled 

v lastni prodajalni . 

GLOBOKE KORENINE 
DOSLEJ SO ZGRADILI 2E 780 

STANOVANJ 

Tolikanj hitra rast proizvodnje pa 
je terjala tudi zagotovljeno in šte
vilnejšo delovno silo. Poprejšnji de
lavci v rudniku so bili večidel pol 
proletarci, ki so zavoljo bolj sezon
skega dela v rudniku morali misliti 
tudi na drugovrsten zaslužek. Novi 
načrti in nove naloge pa so terjale 
popolnega rudarja. Velenje pa je bi
lo skoraj brez pravega delavstva. 

To je narekovalo gradnjo stano
vanj, kajti kdor potrebuje ljudi, jim 
fnora zagotoviti tudi življenje. Z 
načrtno izgradnjo so v Velenju za
čeli 1952. leta. Doslej so zgradili 
že okoli 780 vseljenih stanovanj, po
treba pa je še vedno velika. Na 
Ugodno rešitev čaka še okoli 300 
prošenj za stanovanja. Zdaj je v 
rudniku zaposlenih 2500 ljudi, k tem 
pa moramo prišteti še nujno potreb
no drugo prebivalstvo, ki je sestav
ni del vsake družbe (šole, trgovine, 
obrt in drugo). Zaenkrat so dodelje
vali stanovanja večidel samcem. To
da tako ne more v nedogled. Ljudje 
se poročajo,, snujejo družine, potre
bujejo večja stanovanja. In če bo 
hotel rudnik letos izpolniti plan, bo 
moral zaposliti še kakšnih 300 ljudi. 
Do leta 1963, ko bodo izkopali 3 
milijone ton premoga letno, pa bo
do morali imeti 3200 ljudi. Pred
vsem jim primanjkuje kvalificirani 
leader in temu je najteže preskrbeti 
Ustrezna stanovanja. 

LJUDJE, KI SO SAMI 
GRADILI SVOJE MESTO, GA 

ZNAJO TUDI CENITI 

Rudnik je hkrati z izgradnjo mi
slil tudi na kader. Redka so pod
jetja, ki so se mogla pohvaliti ena
ko, da pri njih ni kvalifikacij, ki bi 
bile samo na papirju. Skrb za de
jansko kvalifikacijo pa pomaga 
predvsem pri storilnosti. Velenjski 
rudnik šteje že danes med vodilne 
rudnike v Evropi po storilnosti po
sameznikov. 

V Velenju pa niso zanemarili 
niti političnega dela. Vsako leto od
ide iz rudnika kakšnih deset ljudi 
v politično šolo, šestdeset komuni
stov, pa je že opravilo partijsko šo
lo. Tudi teharsko šolo za delavsko 
samoupravljanje je doslej obisko
valo že več kot sto ljudi. Številne 
seminarje in predavanja z razgovori 
iz splošne izobrazbe pa prirejajo v 
rudniku samem in tako vzgajajo in 
prevzgajajo delavce. 

Na prevzgojo ljudi pa je močno 
vplivalo tudi prostovoljno delo. 
Ljudje so sami gradili svoje mesto, 
zato ga zdaj vedo ceniti. Ce obisko
valec pogleda po lepo urejenih par
kih, poteh in očuvanih nasadih, spo
zna, da živijo tu ljudje, ki skrbijo 
za svoje okolje enako kakor sami 
zase. Pa saj tudi ni čudno! Od leta 
1950 do danes so prebivalci Velenja 
opravili 643 tisoč delovnih ur v 
vrednosti 242 milijonov dinarjev. Ce 
ljudje vedo, kakšno ceno so vložili 

s svojim prostovoljnim delom, po
tem bodo znali tudi pridobljeno le
poto in udobnost primerno varovati. 

V ŠOLO ZA ODRASLE SE LETNO 
VPIŠE OKOLI 60 LJUDI 

K živahnemu družbenemu življe
nju pa so veliko pripomogle tudi 
razne sekcije DPD »Svobode«, ki 
je vključila ljudi v svojo dejavnost. 
Ena izmed važnih oblik prosvetnega 
dela v tej zvezi je šola za odrasle. 
Vanjo se vpiše letno okoli šestdeset 
ljudi. Tako številen obisk v šoli je 
predvsem zato, ker nihče ne more 
dobiti višje kvalifikacije, če nima 
spričevala, da je zaključil z uspe
hom osemletno šolo. 

Mogli bi omeniti sekcije »Svobo
de«, mogli bi še govoriti o Planin
skem društvu, ki je uredilo Dom na 
Kozjaku — menda eden najlepših 
domov v Sloveniji — pa še o vseh 
drugih družbenih in družabnih ob
likah življenja v Velenju, a o tem 
še kdaj drugič. 

Herbert Savodnik 

.Natezalnico' v restavraciji 
PABERKI O NOTRANJIH ODNOSIH V KOLEKTIVU GOSTIŠČA 

SEDAJ, KO SO NASPROTJA IZ
BRUHNILA SKOZI GOSTILNI
ŠKE STENE, SE JE ŠELE POKA
ZALO, DA TRAJAJO ŽE VEC ME
SECEV — SPOR JE KOLEKTIV 
RAZDELIL V DVA TABORA — 
»PRI KOLODVORU« V ŽALCU 

PROBLEMATIČNA DISCIPLIN
SKA KAZEN ZA NATAKARICO-
SESTANEK, KI SE JE SPREVR-

GEL V KOMEDIJO 

Sestanku delovnega kolektiva 
gostišča »Pri kolodvoru« v Žalcu 
so prisostvovali predstavniki ob
čine, gostinske zbornice in občin
skega sindikalnega sveta. Slo je za 
dva problema — analizirali so po
slovanje gostišča v prvem polletju 
in pritožbo zoper izrečeno disciplin
sko kazen natakarici. O prvi zadevi 
nihče ni razpravljal, kot da jih to 
ne zanima. Zato pa je bila toliko 
bolj »zanimiva« druga točka dnev
nega reda. 

Ko so namreč začeli obravnavati 
»disciplinsko kazen«, je bilo na mah 
jasno zakaj. Tedaj so zavrgli vse 
— dostojnost, stvarnost in tudi av
toriteto samoupravnega organa. Za
man je bil trud gostov, ki so se se
stanka udeležili, da se razprava 
usmeri v iskanje stvarnih vzrokov 
za slabosti v podjetju in da se po
išče najpramernejša. rešitev. 

OSEBNI IN »TABORNIŠKI« 
INTERESI V OSPREDJU 

Do' pol dveh zjutraj je trajal se
stanek. Razprava je postajala vse 
bolj in bolj osebna. Očitki so izzi
vali očitke — vpitje in medsebojno 
obtoževanje za kazniva dejanja pa 
je bil način poteka sestanka kolek
tiva. V tem vzdušju je uradni pred
stavnik občine posegel po edino 
možnem ukrepu — odvzel je kolek
tivu pravico odločanja in zaključil 
sestanek. Občinski ljudski odbor pa 
bo povzel vse potrebne ukrepe, da 
se zadeva razčisti do kraja in uve
de red. 

ZA KAJ GRE? 
V tem podjetju že dolgo ni tako, 

kot bi moralo biti. Pred časom so 

zadevo rešili z zamenjavo osebja. 
Končno se je pokazalo, da tudi v 
novih pogojih ni napredka. 

Novi upravnik je bil premalo od
ločen, premehak — čim so se od
nosi zaostrili, je izgubil vajeti iz 
rok. S tem, da se je priključil ene
mu izmed obeh taborov v kolekti
vu, je izgubil še zadnjo možnost 
nepristranske presoje in odločanja. 
Nasprotja med obema skupinama 
pa so povzročila nevzdržne odnose 
med člani kolektiva. 

KDAJ BO KONEC OBTOŽB? 
, Značilno za ta spor je, da vsi na

števajo napake drugih in se hkrati 
trkajo na prsa, zahtevajo red in za
konitost. Vse je zmešano. Tožniki 
so hkrati obtoženi in narobe. Zani
mivo je še vprašanje zakaj so vsi 
tako dolgo čakali — zakaj niso že 
sproti opozorili na nepravilnosti, ki 
jih je v tem majhnem podjetju kar 
precej. 

Občutka odgovornosti za poslo
vanje podjetja med kolektivom še 
sedaj ni zaslediti. Nikogar ni, ki 
bi razmišljal o polmilijonski izgubi 
v prvem polletju (razen upravnika). 
Vsi hitijo z obrekovanjem, kar je 
pa še najbolj interesantno, to po
sredujejo tudi gostom. 

Primeri, da se uslužbenci upirajo 
delovni disciplini, nalogam in na
potkom upravnika, kaže, da je ta 
kolektiv zamešal pojma samouprav
na demokracija in anarhija. 

POTREBNI SO ODLOČNI 
UKREPI 

Občinski ljudski odbor je v tem 
primeru izbral pravilno pot. Hitro 
intervencijo inšpekcijskih in drugih 
občinskih organov. Naloga občin
skega zbora proizvajalcev pa bo, 
da po temeljiti analizi stanja v tem 
gostinskem podjetju, zadevo odloč
no in brez odlašanja najprimerneje 
uredi. Istočasno pa je utemeljena 
zahteva, da se zoper kazenske pre
krške in kazniva dejanja uvede pre
iskava. A 



UPRAVNIK SLG V CELJU FEDOR GRADIŠNIK: 

Z optimizmom gledamo v prihodnost 
CELJSKO GLEDALIŠČE PRED NOVO SEZONO - NA NOVI POTI - PRED NOVIMÍ PERSPEKTIVAMI 

V PONEDELJEK JE BILA V SLOVENSKEM LJUDSKEM GLE
DALIŠČU V CELJU TISKOVNA KONFERENCA, KI JO JE VODIL 
UPRAVNIK GLEDALIŠČA MR. PH. FEDOR GRADIŠNIK. 

IZ GOVORA UPRAVNIKA, KI GA JE IMEL PREJŠNJI MESEC 
PRED KOLEKTIVOM GLEDALIŠČA, JE MOČI SKLEPATI, DA JE 
KRIZA PREMOSTENA; DA PO VSEH NAJRAZLIČNEJŠIH GOVO
RICAH IN UGIBANJIH OKOLI VPRAŠANJA OBSTOJA GLEDA
LIŠČA TO VPRAŠANJE SPLOH NI VEC AKTUALNO TER DA JE 
NOVI P0L02AJ IN Z NJIM V ZVEZI NOVA NOTRANJA REOR
GANIZACIJA TE USTANOVE EDINI PRAVILNI IN HKRATI NAJ
BOLJŠI POROK ZA UPRAVIČEN OBSTANEK IN USPEŠNO NA
DALJNJE DELO. 

SLG V CELJU STOPA V NOVO SEZONO S POVSEM NOVO 
FIZIOGNOMIJO, KOT RESNIČNO J. J U D S K O GLEDALIŠČE, 
KATEREGA DEJAVNOST BO V CELOTI POSVEČENA POTRE
BAM NAŠEGA SODOBNEGA ČLOVEKA, VSEM TISTIM DELOV
NIM LJUDEM NAŠE SKUPNOSTI, KI MU OMOGOČAJO NJEGO
VO BIT IN RAZVOJ. V TEM SMISLU SE BO DOSLEDNO BORILO 
ZA IZVAJANJE SVOJEGA STATUTA, ZA STROKOVNO IZPOPOL
NJEVANJE SVOJIH ČLANOV TER ZA DVIG AMATERSKEGA KA
DRA. POLEG REDNEGA REPERTOARJA BO SPREJELO V SVO
JE OKRILJE ŠE EKSPERIMENTALNI ODER — NOVOST, KI SE 
V SVETU VSE BOLJ UVELJAVLJA, ZA AMATERSKE ODRE BO IZ
DELOVALO KULISE PO NAJNIŽJI MOžNI CENI, RAZEN TEGA 
PA BO VSAK REŽISER PO ENO REZIJO V SEZONI POSVETIL 
TEMU ALI ONEMU AMATERSKEMU ODRU, KAR JE TUDI NO
VOST — V JUGOSLOVANSKEM MERILU 

KAKOR V PREJŠNJIH SEZONAH BO SLG TUDI LETOS GO
STOVALO IZVEN SVOJE HIŠE — VSAK REŽISER ENKRAT V 
BEOGRADU — RAZEN TEGA PA BO TISTIM SVOJIM PODEŽEL
SKIM ABONENTOM, KI NA NJIHOVIH ODRIH KAKŠNE PRED
STAVE NE BO MOGOČE UPRIZORITI, OMOGOČILO, DA JO BO
DO LAHKO NEOKRNJENO VIDELI V CELJU — POSKRBELO BO 
NAMREČ ZA PREVOZ TEH ABONENTOV S SVOJIM AVTOBU
SOM! 

NOVA NOTRANJA STRUKTURA SLG V CELJU PA KAŽE ŠE 
NA NEKO POSEBNOST — ZA BOLJŠO TEHNIČNO SLUŽBO JE 
UVEDLO TEHNIČNI SVET, DRAMATURGA PA JE ZAMENJAL 
GLEDALIŠKI KOLEGIJ, KAKRŠNE IMAJO NAPREDNA GLEDALI
ŠČA PO SVETU. 

PO KONČANEM GOVORU JE BILA RAZPRAVA, KI SE ZDI 
DOVOLJ POMEMBNA IN DOVOLJ POTREBNA, DA JO POSRE
DUJEMO JAVNOSTI. 

Fedor Gradišnik 

Vprašanje: V govoru, ki ste ga 
imeli v začetku letošnje sezone pred 
kolektivom, ste omenili vprašanje 
ukinitve celjskega gledališča! 

Odgovor: Da. Kot predstavnikom 
našega tiska vam je znano, da se 
je o tem zlasti v pretekli sezoni 
mnogo šušljalo in govorilo. In ka
kor je to že v življenju, je bilo to 
šušljanje in govorjenje dvojne vr
ste: bili so taki, ki z zaskrbljeno
stjo v srcih niso verjeli, da bi se 
kaj takega moglo zgoditi, bili pa so 
tudi taki, ki so škodoželjno čakali, 
da bi se to vendarle zgodilo. Danes 
je napočil čas, da naša javnost iz
ve čisto resnico o premagani krizi 
celjskega gledališča. Povem vam 
torej, da je manjkalo le za las, da 
bi bilo naše gledališče prav letos, 
ko poteka deset let, kar je postalo 
poklicna ustanova, ukinjeno. Samo 
odločnemu posegu naše ljudske ob
lasti in političnim forumom se ima
mo zahvaliti, da se to ni zgodilo. 
Kako je prišlo do te tako nevarne 
krize celjskega gledališča? 

Vsej slovenski kulturni javnosti 
je znana več kot stoletna borba 
celjskih Slovencev za ustanovitev 
poklicnega gledališča v metropoli 
Savinjske doline. Cesar prejšnje 
generacije kljub velikim žrtvam, 
kljub ogorčenim borbam, kljub svet
lemu idealizmu niti pod habsbur
ško Avstrijo niti pod kraljevsko 
predaprilsko Jugoslavijo niso mogle 
doseči — to nam je dala ljudska 
oblast socialistične Jugoslavije. Do
bili smo poklicno gledališče, za ka
terega naše delovno ljudstvo vsako 
leto žrtvuje znatne vsote. Ustanov
ljeno je bilo zato, da bi kot najno
vejša kulturna ustanova v Celju 
služila ljudstvu in dvigu njegove 
kulturne ravni. Ko smo pred deseti
mi leti prevzeli ključe celjskega gle
dališča iz rok predstavnikov ljudske 
oblasti, smo slovesno obljubili, da 
se bomo vedno zavedali tega, v 

.kakšen namen je bilo gledališče 
ustanovljeno in da bomo v tem 
smislu skrbeli za rast in napredek 
ustanove, ki so nam jo zaupali. To 
svojo obljubo smo doslej in jo bo
mo tudi v bodoče držali. 

Zadnja tri leta, posebej v pretekli 
sezoni pa smo vse jasneje videli, 
da se v našem gledališču dogajajo 
stvari, ki bi utegnile izpodkopati 
temelje, na katere je bila ta kultur
na ustanova postavljena. Ta no
tranja, spočetka tiha in previdna, 
lansko sezono že mnogo očitnejša, 
proti koncu sezone pa že kar na pol 
javna borba je pričela iz gledališke 
hiše prodirati med občinstvo in ta
ko so se porajale različne govorice. 

Bistvo te borbe pa se je moglo v 
pretekli sezoni opaziti tudi v reper-
toarni politiki umetniškega vodstva, 
ki je končno naletelo na oster odpor 
pri občinstvu in kritiki. ^ Opazili 
smo, da se namerava doseči nekaj, 
kar bi bilo v očitnem nasprotju z 
namenom, za katerega je bilo to 
gledališče ustanovljeno in za kate
rega daje naša skupnost nemala 
sredstva. Za dosego tega cilja pa 
bi bilo treba dobiti vodstvo gleda

lišča v svoje roke, zato bi bilo tre
ba na tak ali drugačen način strmo
glaviti vodstvo gledališča, s čimer 
bi bil cilj dosežen. Ta skrita, ne-
lepa borba pa se je povsem pone
srečila. Pričela je razkrajati notra
njo organizacijo ustanove, ozračje 
med kolektivom je postajalo iz dne
va v dan zatohlejše, dokler slednjič 
ni posegel vmes politični forum in 
z roko v roki s predstavniki naše 
ljudske oblasti postavil ultimat: na
pravite v svojih vrstah red, ali pa 
zapremo gledališče! Na konferenci, 
ki je bila sklicana 3. avgusta na 
občinskem komiteju ZKS, so nam 
sporočili sklep vseh merodajnih po

litičnih forumov mesta in okraja 
Celja o rešitvi krize celjskega gle
dališča in zahtevo, da upravnik in 
njegov pomočnik takoj najenergič-
neje pričneta z reorganizacijo no
tranjega ustroja gledališča. Beseda 
je bila izgovorjena — mi pa smo 
šli in napravili red. 

Vprašanje: Ali je novi položaj 
zahteval kakšne spremembe v no
tranji organizacijski strukturi vaše 
ustanove? 

Reorganizacijo notranje struktu
re gledaliških organov smo takoj 
po omenjeni konferenci izvedli ta
kole: Ker bo zahtevalo bodoče delo 
gledališkega vodstva toliko napo
rov, ki bi jih en sam človek le tež
ko zmogel, je upravnik v zvezi s 
členom 51 statuta imenoval z od
ločbo za svojega pomočnika reži
serja Branka Gombača. V gledali
ški svet, upravni odbor in umetni
ški svet je kolektiv na svojem se
stanku izvolil nove člane iz vrst 
umetniškega in tehničnega osebja 
gledališča, kot to predpisujeta za
kon in statut. Na novo smo pri re
organizaciji uvedli dva organa, ki 

jih doslej nima nobeno gledališče 
v Sloveniji v takem sestavu ali s 
tako kompetenco — gle;lališki ko
legij in tehnični svet. Umetniško 
vodstvo gledališča je bilo doslej 
v rokah dramaturga Herberta Grü
na. Ker je umetniško vodstvo za
voda, za smer gledališke politike, 
zlasti repertoarne, najodgovornejša 
in najvažnejša naloga, smo mne
nja, da ta odgovorna naloga 
ne more biti poverjena in zau
pana eni sami osebi. Zato smo 
ustanovili nov organ, ki bo od
slej kolektivno usmerjal in vodil 
umetniško politiko našega kolekti
va — gledališki kolegij, ki ga se
stavljajo štirje člani: upravnik kot 
predsednik in vsi trije stalni reži
serji. Ta kolegij bo s sodelovanjem 
umetniškega sveta opravljal tudi 
tiste posle, ki so bili doslej pover
jeni dramaturgu. 

Za uspešno vodstvo tehnične služ
be gledališča smo ustanovili teh
nični svet, ki šteje pet članov. Za 
vse te organe smo sestavili ustrez
ne pravilnike, ki jih je že potrdil 
gledališki svet na svoji seji. Tako 
ima gledališče danes že vse svoje 
organe, ki uspešno in brezhibno vr
šijo svoje naloge. Vso to organiza
cijo smo opravili v rekordnem času 
12 dni in je bila končana 29. av
gusta. 

Vprašanje: Je prišlo v zvezi z 
reorganizacijo gledališča tudi sicer 
do kakšnih personalnih sprememb? 

Odgovor: Razumljivo. Omenil 
sem že, da je posle dramaturga in 
umetniškega vodj-e, ki jih je doslej 
opravljal književnik Herbert Grün, 
prevzel gledališki kolegij. Tovariš 
Grün letos ni podpisal pogodbe. Na
dalje odhajajo iz našega gledališča 
naslednji igralci in igralke: Mar
jan Bačko, Albin Penko, Avgust 
Sedej, Tone Terpin, Breda Puglje-
va. Mara Cernetova in Klio-Maver-
Ciuhova. Iz JLA se vračata v naš 
ansambel Slavko Belak in Volodja 
Per, medtem ko se je pred meseci 
že vrnil Sandi Krošl. Nova člana 
našega ansambla sta absolventka 
AIU Maja Druškovičeva in sluša
telj AIU Anton Petje. Zdaj šteje na
še gledališče 17 članov in sicer 11 
moških in 6 žensk. Stalni režiserji 
so Branko Gombač, Andrej Hieng 
in Janez Vrhunc. 

(Konec prihodnijč) 

Na obisku pri operni pevki 
SONJI DRAKSLERJEVI 

Med našimi opernimi in koncert
nimi pevci, ki jih je pevski vzpon 
zanesel na inozemske odre, zavzema 
Celjanka Sonja Drakslerjeva brez 
dvoma častno mesto. Angažirana je 
v »Volksoperi« na Dunajui kjer si 
je s svojo prikupnostjo, uglajenim 
nastopom in s sočnim mezzosopra-
nom osvojila občinstvo. Oboževalci 
ji pravijo dobesedno »Unsere Sän
gerin Sonja . . . « , res pa je le naša. 

»Na svojem domu ob Savinji naj
rajši preživljam letni dopust,« mi 
je rekla ob najinem srečanju. Letos 
prvič po 3 letih imam daljši odmor, 
kajti zaporedoma vsako poletje sem 
pela na festivalih v Salzburgu in 
Bregenzu.« 

Ob obisku sem jo našel skrom
no, tiho pri gospodinjskem delu. 
»Tako rada kuham ob svojem pro
stem času,« mi je govorila. »Tu se 
odlično počutim, neovirana, daleč 
od velemestnega vrveža si nabiram 
novih moči za prihodnjo sezono, ko 
me čaka dosti naporno delo.« 

Ob prijetnem kramljanju mi je 
omenjala svoje nastope v preteklem 

letu. Pela je težke vloge pri več kot 
devetdesetih opernih predstavah in 
še vmesnih koncertih. Med drugim 
je pela v Verdijevih operah Nabucco 
in Rigoletto, v Rossinijevem Vilje
mu Tellu, v Puccinijevi Gianni Schi
cht idr. 

Gostovala je v Neaplju. Ob 
spremljavi Dunajskega simfonične
ga orkestra je koncertirala v Hayd-
novem oratoriju, pela moderna dela 
Schönberga in Honeggerja ter ne
katerih mlajših komponistov. Več
krat je nastopala v televizijskih in 
radijskih oddajah. 

V prihodnji sezoni bo med dru
gim nastopila še v operi Nižava d' 
Alberta, v Hofmannovih pripoved
kah. V novembru jo čaka nastop v 
Rimu, kjer poje Händlovega Mesi
ja, nastop na televizijski oddaji v 
Bruslju, v decembru gostuje v Be

netkah na »Wagneriani«, v Atenah 
poje v Riharda Straussa Elektri. 

Ce na Dunaju zasledujemo časo
pisne in ustne strokovne glasbene 
kritike, pohvalno priznavajo tej na
ši pevki kvalitetne uspehe. In ko je 
n. pr. snemala arije iz Bizetove 
opere Carmen, so časopisi pisali o 
»senzacionalnem odkritju«. 

»V bodoče bi rada ustvarjala še 
kaj več, ko bi mi čas dopuščal«, je 
rekla. 

»V inozemstvu, a še posebno na 
Dunaju bi rada ostala še nekaj ča
sa, ker se tu srečujem s svetovno 
znanim glasbenim svetom, in želim 
doseči čim popolnejšo pevsko kul
turo,« pravi. 

Iskreno želimo, da bi žela povsod 
čim večje uspehe, a da bi jo čim
prej slišali tudi pri nas. 

Sonja Drakslerjeva 

Š O L E S O V H U D I S T I S K I 
Pred dnevi je bila seja Sveta za 

prosveto občinskega ljudskega od
bora Celje in na tej seji so ugoto
vili več poraznih dejstev, ki jih de
jansko ugotavljajo že iz leta v leto. 

Najprej je svet obravnaval pri
jave za namestitev po drugem raz
pisu in za silo rešil zasedbo učnih 
moči v prihodnjeni šolskem letu. 2e 
ob tem se je pokazalo, kakor se vsa 
leta kaže, da še vedno ni dovolj 
učnega kadra. Marsikje morajo re
ševati potrebe z močmi, ki' nimajo 
ustrezne kvalifikacije, v velikih pri
merih pa ugotavljajo, da dobre uč
ne moči pešajo in odstopajo. 

Vzroki so v veliki meri zunanje
ga značaja. Ogromno šol je na moč 
zanemarjenih, v mnogih krajih ni 
ustreznih stanovanj za učiteljstvo in 
posledica — številne bolezni, živč
nost, splošna izčrpanost in pomanj
kanje veselja za učiteljevanjc. 

Omeniti moremo samo dva pri
mera. Sola na Svetini, ki je pred 
časom pogorela, še vedno ni po
pravljena. Obljubili so, da jo bodo 
zgradili, ko bo do nje speljana no
va cesta, ker bi bil sicer prevoz gra
diva do nje preveč drag in bi se 
tako vsa gradnja podražila. Toda 
cesto so speljali do hotela, do šole 
je ostalo še vedno dobra dva kilo
metra slabe ceste. Torej: morda pri
hodnje leto. 

Drug primer je šola na Dobrni. 
Tu je sanitarna inšpekcija izdala 
odločbo o zapori šole. Z majhnimi 
in zasilnimi preureditvami so zdaj 
dosegli, da bo inšpekcija odlok pre
klicala in bodo vseeno letos v njej 
še poučevali. Toda prihodnje leto 
se bo vprašanje znova pojavilo. 

Med drugim so na seji razprav
ljali tudi o turnusih. Zdaj je bilo 
marsikje, da so hodili otroci v šolo 
ali dopoldne ali popoldne ali pa so 
imeli menjalni pouk. Tako mnoge 
družine niso imele nobenega reda 
doma. Zato so se zdaj odločili, da 
bodo uvedli stalen dopoldanski in 
stalen popoldanski pouk, četudi bo 
tu pa tam na ta način kdo prikraj
šan, a dosegli bodo vsaj določen 
red. Starši, ki bodo želeli, da bi nji
hovi otroci hodili v šolo popoldne 

ali pa dopoldne, bodo morali pred
ložiti v šoli potrdilo o vrsti in na
činu zaposlitve. 

Rešili so tudi nekaj vprašanj za
voljo šolskih okolišev. Otroci iz No
ve vasi in s Ceste na Dobravo bo
do hodili na hudinjsko šolo, razen 
učencev prvega in drugega razreda, 
ki bodo hodili v eno izmed mestnih 
šol. Drugi šolski okoliši ostanejo 
nespremenjeni. ' Uredili bodo seve 
to, da bodo hodili v isto poslopje 

otroci enih družin, ki so se lani 
med šolskim letom preselili. To so 
v prvi vrsti otroci z Otoka, ki so 
določeni zdaj na tretjo osnovno šo
lo. Kdor se bo preselil med tekočim 
šolskim letom, bo moral do preme
stitve na drugo šolo seve počakati 
do prihodnjega šolskega leta, če ne 
bo primer posebej kočljiv. Na sploh 
pa bodo gledali, da bodo vsaj otro
ci iz ene družine hodili na isti za
vod, bs 

Priznanje Z A O P R A V L J E N O 
RADIJSKO D E L O 

Pred dnevi se je pod vodstvom 
tovariša Staneta Sotlarja sestal no
voizvoljeni radijski svet pri celjski 
relejni postaji. Iz analize dela celj
ske radijske postaje v lanskem in 
prvi polovici letošnjega leta je bilo 
očitno, da je maloštevilni radijski 
kolektiv zadovoljivo izvršil vse 
naloge. Zlasti viden korak je bil 
napravljen pri celjski kroniki in 
pogovoru z državljani. 

Po sklepu radijskega sveta bo 
tudi načrt prihodnjih oddaj v glav
nem nespremenjen. Posebno mesto 
v rednih oddajah bo dobila proble
matika iz uveljavljanja nove tarifne 
politike v gospodarskih organiza
cijah, nadalje pogodbeno sodelo
vanje v kmetijstvu ter razvoj komu
nalnih skupnosti. Skrbno bo obde
lano tudi kulturno in zlasti še pro
svetno udejstvovanje. Mimo tega 
bo celjska radijska postaja tudi v 
prihodnje navajala glasbene an-
sambie na reden in sistematični štu
dij in s tem na redna snemanja in 
reproduciranja. 

Da bi se zboljšala kvaliteta spre
jema radijskih oddaj, bodo v Celju 
zgradili nov antenski stolp. V per
spektivi pa je tudi gradnja novih ' 
prostorov za celjsko radijsko po
stajo, -mb 

CELJSKI DOBROTRZCI 
Od 22. do 29. avgusta so 

Celjani kupovali knjige: 
1. Kari Ekselund: Moja žena 

Kitajka(l) 
2. John Galsworthy: 

Zadnje poglavje(5) 
3. Theodor Plievier: 

Stàlingrad(3) 
4. Jarmila Glazarowa: 

Advent 
5. Boris Prikril: 

Pekel na Pacifiku 
Številke v oklepajih označu
jejo mesto na lestvici prejš
njega tedna. 

>Prij«te l j moj,« j e de ja l Dupin pri
jazno , »zares se Tznemirjate čisto po ne
potrebnem. Nikakor vam ne namerayava 
storiti k a j za lega . D a j e m vam častno 
besedo moža in Francoza, da т а т ne 
bova stori la kr iv ice . Popolnoma dobro 
vem, da ste nedolžni pri krvoločnost ih 
v ul ici Morgue. Vendar pa ne morete 
zanikat i , da niste do neke mere v a n j e 
zaple teni . Iz tega , kar sem pravkar de ja l , 
morete uganit i , da sem imel na razpo
lago sredstva za ugotovitev podatkov o 
t e j zadevi — sredstva, o kater ih ne mo
rete niti sanjat i . Stvari s to je torej tako: 
n ičesar nis te storil i , čemur bi se mogli 
izognit i , v sekakor ničesar, kar bi vas 
obtoži lo za krivca. Krivi niste niti ropa, 
dasi bi mogli brez kazni ropati . N ičesar 
vam ni treba tajit i . Nobenega razloga 
ni, da bi taj i l i . Na drugi strani pa vas 
v e ž e j o vsa načela o časti , da izpoveste 
vse , kar ves te . V zaporu j e nedolžen 
č lovek , obdolžen z loč ina, č igar kr ivca 
l a h k o pokažete vi.< 

Med Dupinov im govorom se j e mor
narju v ve l ik i meri vrni la n jegova pri
sebnos t , toda prvotna drznost v obna
šanju j e čisto izgini la . 

>Naj mi bog pomaga!« j e reke l po 
kratkem premoru, »rad vam povem v se , 
kar vem o tem dogodku. Pr ičakujem pa, 
da ne boste verje l i niti po lov ice tega , 
kar bom povedal . Bil bi norec, če bi to 
pr ičakoval . In vendar s e m nedo lžen; 
odkrito bom vse povedal četudi moram 
za to umreti.« 

v bistvu j e razkri l s l edeče : Pred ne
davnim j e potoval na Sundsko otočje . 
Skupina , kateri j e pripadal , j e pristala 
na Borneu in se poaala v notranjost na 
iz le t . Skupno z nekim tovarišem je ulo
vil orangutana. Ko pa je ta tovariš umrl, 
j e postal sam edini lastnik žival i . Po 
ve l ik ih težavah, ki mu j ih j e med poto
v a n j e m domov povzročal njegov neukrot
l j iv i in d iv j i j e tn ik , mu je končno aspe

lo , da ga je varno nas tan i l v svo jem 
s tanovanju v Parizu, k jer ga j e imel 
skrbno zaprtega, da ne bi pr ik leni l nase 
nepr i j e tne radovednost i sosedov. Tako 
ga j e nameraval čuvat i v s e d o t l e j , do
kler ne bo pozdravi l noge , ki si jo 
j e rani l na krovu ladje . Potem ga j e 
namerava l prodat i . 

Ko s e j e ponoči , ali bo l je proti jutru 
t i s tega dne , ko se je zgodil umor, vrni l 
domov iz n e k e g a mornarskega vese l ja -
čenja , je naše l ž ival u taborjeno v svoj i 
lastni spalnic i , kamor j e vdrla iz sosed
n j e sobice , k jer j o j e imel , kot j e mi-
sUi, varno zaprto. Z britv i jo na roki j e 
vsa nami l jena sede la pred ogledalom in 
se poskuša la v umetnost i br i t ja , ne
dvomno tako, kot j e v ide la skozi k l ju
čavnico pri tem delu svojega gospodarja . 
Ob pogledu na tako nevarno orožje v 
rokah d iv j e ž ival i , ki bi ga znala tudi 
uporabit i , se j e možakar ves prestraš i l . 
Za n e k a j trenutkov j e priše l v v e l ik o 
zadrego , k a j naj stori. Ker pa j e bil 
navajen z bičem ukrotit i nes tvor ce lo 
v najbo l j d iv jem razpoloženju , se j e tudi 
to pot zateke l k t emu. Ko j e orangutan 
zag leda l bič , j e nemudoma plani l skozi 
sonna vrata, zdivja l po stopnicah in 
skoči l na ul ico skozi okno . 

Francoz j e ves obupan s ledi l ž ival i . Še 
v e d n o z br i tv i jo v rokah se j e opica od 
časa do časa ustavi la , pog ledala nazaj 
in mahala svo jemu zas ledovalcu , dok ler 
ni ta prišel č isto bl izu, potem pa j e spet 
zbeža la . Na ta način se j e lov še dolgo 
nada l j eva l . Ul ice so bile č is to prazne , 
sa j j e bi lo ob treh z ju tra j . Ko sta tekla 
po ulici, vzporedno z ul ico Morgue, j e 
pr ik leni la nbežnikovo pozornost luč, ki 

j e svet i la skozi odprto okno sobe gospe 
L'Espanaye v četrtem nadstropju n j e n e 
h iše . S teke l j e k pos lopju , opazil s tre lo-
vodno žico, se z never je tno spretnost jo 
povzpe l po n j e j , s e opri je l naoknice , k i 
j e bi la popolnoma odprta in se z njeno 

pomočjo zav ihte l točno na skončnico po
s t e l j e . Vse d e j a n j e ni traja lo niti mi
nuto. Ko j e orangutan skoč i l v sobo, j e 
suni l naoknico tako, da se j e spet od
prla . Mornar se j e nad tem razvese l i l 
in zmede l obenem. Poveča le so se nade, 
da bo spet u lovi l ž ival , ker bi ta ko
majda še mogla zbežat i iz past i , v ka-
tero^ si j e drzni la in bi j o mogel pre
streči , ko se bo po žici zopet spust i la 
na zeml jo . Na drugi strani pa j e imel 
mnogo razlogov za zaskrb l jenos t v raz
miš l janju , ka j neki bo počenja l orangu
tan v hiš i . Prav to j e pris i l i lo moža, da 
j e zas ledoval ubežnika . Po s tre lovodu! 
žici more č lovek splezat i brez težav , po
sebno š e mornar; k o pa j e priše l do vi
š ine okna, ki j e bilo daleč na njegovi 
l ev ic i , ni mogel več n a p r e j ; kar j e še 
mogel storiti , j e bi lo to , da se j e močno 
nagni l in pog leda l v notranjost sobe . Ob 
tem pogledu ga j e obšel tak strah, da 
j e skoraj padel s svo jega opazoval i šča . 
Prav takrat so prodrli skozi noč tist i 
blazni kriki , ki so predramil i preb iva lce 
u l i ce Morgue. Gospa L'Espanaye in nje 
na hči, ogrnjeni v nočne ha l je , s ta se 
oč iv idno ukvarja l i s posprav l janjem ne
kakšn ih papir jev v že o men jen o že lezno 
skr injo sredi sobe . Bila j e odprta in 
n j e n a vseb ina j e bila razstresena na
okrog po podu. 2rtvi sta morali sedet i 
s hrbtom proti oknu in sodeč po času, 
ki j e poteke l od prihoda živali do kri
kov, se zdi ver je tno , da j e nista tako j 
opazi l i . Lopntanje naoknic sta najbrž 
pripisal i ve tru . 

Ko j e mornal pokukal skozi okno, j e 
or jaška ž iva l pravkar zgrabi la gospo 
L'Espanaye za lase (ki so bili razpu-
ščeni) in mahala z bri tv i jo okrog n je 
nega obraza, posnemajoč br ivca . Ilči j e 
ležala nepremično na t leh , onesves t i la 
se j e . Kriki in o tepanje stare gospe 
(medtem j i j e žival izpul i la lase z g lave) 
so uč inkoval i tako . da j e orangutan 
spremeni l s v o j e miro l jubne namene v 
sovražne . Z eno samo odločno kre tn jo 
s v o j e miš ičaste roke j e ženski malone 
odrezal g lavo od te lesa . Ob pogledu na 
kri se mu j e j eza razplamtela v blaz
nost . Škripajoč z zobmi j e plani l nad 
hčer ter j i zadri svoje s trašne k r e m p l j e 
v vrat , od koder j ih ni umakni l , do
kler ni izdihni la . Njegov blodeči in divj i 
pogled j e v t is tem trenutku zdrsnil pre
ko skončnice in se ustavi l na komajda 
v idnem obraza svojega gospodarja , ki j e 
bil v e s trd od groze . Bes žival i , ki j e se 
nedvomno nos i la nekje т možganih s l iko 

osovraženega biča, s e j e hipoma spreme
ni l v strah. Zavedla se j e , da j e zasln* 
ži la kazen in zdelo s e j e , da hoče pri
kriti svoja krvava d e j a n j a . Skaka la j e 
vsa razburjena po sobi, prevračala in 
razbija la pohiš tvo in zv l ek la p o s t e l j 
nino s pos te l j e . Na koncu j e zgrabi la 
na jpre j hčer ino truplo in ga st lači la v 
dimnik, kjer so ga našl i , potem pa še 
truplo stare gospe in ga brez o k l e v a n j a 
vrgla z g lavo napre j skoz i okno . 

Ko se j e opica s svo j im zrmcvarjemim 
bremenom obrni la proti oknu, se j e шог-
nar prestrašen st i sni l k žici . bolj zdrs
nil , kot sp leza l na tla in odhite l narav
nost domov — v e s v strahu pred pos le 
dicami k l a n j a ; v svoj i grozi j e pozabi l 
na vso skrb o nadal jnj i usodi oraagu-
tana. Besede , ki j ih j e skupina na stop
nišču s l i ša la , so bili Francozovi vzk l ik i 
g r o z e in s trahu, pomešan i z besn im 
k lepe tom ž ival i . 

Mornar ni imel k a j več dodati . Oran
gutan j e ver je tno zbežal iz sobe po 
žici . tik preden so v lomi l i vrata. Pri 
prehodu skozi okno ga j e moral zapret i . 
Lastnik sam j e čez nekaj časa ž ival u j e l 
in dobi l zanjo p r e c e j š n j o vso to v Jer-
dinu des P lante s . 

Lebona so spust i l i t a k o j za tem, k o 
sva v pisarni po l i c i j skega prefekta po 
jasn i la ves ta primer (z nekaj Dupino-
vimi pripombami) . Das i j e bil ta uradnik 
mojemu pr i ja te l ju nak lonjen , le ni mo
g e l popolnoma skrit i svo je zavist i za
radi takšnega preobrata ce lo tne z a d e v e 
in si j e dovol i l neka j j e d k i h pripomb 
na račun tega , da naj s e vsakdo v t ika 
l e v svo je lastne zadeve . 

»Kar na j govori,« j e d e j a l DupiH, k i 
se mu niti ni zdelo potrebno govo
rit. »Kaj naj modruje , to mu bo o la j ša lo 
ve s t ! Vese l i me, da sem ga poto lke l • 
n jegov i lastni trdnjavi . Pri vsem tem pa 
se mu ni treba to l iko čudi t i ; zakaj ni 
uspe l razreši t i skr ivnost i , kajt i najin 
pr i ja te l j prefekt j e n e k o l i k o pre lokav , 
da bi bil istočasno tudi g lobok. V nje 
govi modrosti ni osnove . Vse j e g lava 
brez te lesa , kot s l ika boginje Laverne , 
ali v najbo l j šem primeru samo glava in 
kost i , kot pri polenovki . Kljub temu pa 
j e dobrič ina. Všeč mi j e predvsem za
radi t i s tega mojs tr skega d i r e k t a e g « 
udarca, ki mu j e pr inese l s loves pro
nic l j ivost i . 

(KONEQ 



Začelo se je 
T ŠENTJURSKI OBCINI IMAJO PRVE POGODBE 

KOMPLEKSNE KOOPERACIJE 

r * kratkotrajnih, rendar zelo 
temeljit ih in širokih pripravah 
ob letošnji akciji za sodelovanje 
T kmetijski proizvodnji, se je za
četa fronta bitke pomaknila т 
•as i , neposredno k proizvajalcem. 

Po mnenju odgovornih činite-
Ijev so povsod v okraju priprave 
dobro potekale. Zadružniki so se
znanjeni z osnovami širokega so
delovanja. Razprava med proiz
vajalci samimi je v polnem teku. 
.Izgleda, da se bo tudi letos po
novila stara navada, ko bo ve
č ina nekoliko odlašala in se ozi
rala, kdo bo prvi prijel za pero 
in podpisal. Na hmeljarskem pod
ročju bo šlo precej lažje, saj do
ber del hmeljarjev že sedaj iz
polnjuje pogoje za kompleksno 
kooperacijo, manjšemu delu pa 
manjka samo neznaten del do 
predvidenih »norm«. 

Ne moremo sicer zagotovo tr
diti, če v šentjurski občini nosijo 
zastavo, toda zvedeli smo, da so 
tam podpisane prve pogodbe za 
kompleksno kooperacijo. Veliko 
kmetov je pripravljenih, da skle

nejo pogodbe vsaj za tiste kul
ture, ki jih bo treba zasejatL V 
tej občini so politične organiza
cije tesno sodelovale v pripravah, 
katerih ugodne posledice se že 
kažejo. 

V kmetijski zadrugi Kalobja 
imajo že dva kooperanta, ki sta 
podpisala pogodbi. Kmet J o ž e 
J a n č i č iz Proseniškega je pod
pisal pogodbo za vseh 4 in pol 
hektarjev obdelovalne zemlje. 
Podobno je storila tudi Ruža 
Cretnik iz vasi Podgorje. V kme
tijski zadrugi Dobje je tudi več 
kmetov, ki so se že izjasnili za 
sklepanje pogodbe, med temi je 
bil prvi predsednik zadružnega 
sveta tov. Salobir. Zelo razgiban 
je tudi teren, ki ga zajema KZ 
Slivnica, težave pa se kažejo v 
Ponikvi in okolici. 

Ti prvi primeri bodo brez dvo
ma vzpodbudno vplivali na oko
lico. V Šentjurju bodo danes raz
pravljali o prvih uspehih in po
manjkljivostih akcije. Prav go
tovo bodo obravnavali že več pri
merov podpisanih pogodb. 

Celjski traktoristi - prvaki 
N A IV. FESTIVALU V KMETIJSKEM STROJNIŠTVU V KOPRU 

Stiri leta zaporedoma so v Slo
veniji bili festivali v kmetijskem 
strojništvu (Ptuj, Celje, Novo me
sto, Koper). Vsako leto so bili 
saaši celjski tekmovalci zelo 
«spesni . tako tudi l e t o s . . . 

Na tekmovanju v Kopru so 
eeljski okraj zastopale tri ekipe, 
dve odrasli in ena mladinska. 
Tekmovali so v treh disciplinah: 
oranju, spretnosti vožnji in teo
riji. Naši tekmovalci so bili vse
stransko najboljši, saj so pobrali 
domala vse pokale, plakete in na-
s:rade. 

V ekipnem tekmovanju je na 
tekmovanju zmagala celjska eki
pa v sestavu J a n k o S m e h , 
R a d o B r g l e z in A n t o n 
L e n i č. Prvi je bil najboljši v 
spretnostni vožnji, drugi v teoriji, 
in tretji v oranju. Osvojili so pre
hodni pokal v trajno last in zma
govalni pokal za letošnje tekmo
vanje. 

Drugič je prvenstvo v Slove
niji dosegla tudi celjska mladin
ska ekipa, ki so jo sestavljali 
I v a n L o č i č n i k , B o r i s 
S r e h o t n j a k in S l a v k o 
H o j a n. Se na drugoletnem tek
movanju mora mladinska ekipa 
zmagati, pa bo tudi drugi pre

hodni pokal prišel za stalno v na^ 
okraj. 

V tekmovanju posameznikov je 
znova zmagal lanski državni pr
vak J a n k o S m e h . Sprejel je 
zlato plaketo. Med mladinci je 
republiški prvak I v a n L o č i č 
n i k , ki je prav tako odnesel zla
to plaketo. 

Tudi drugi tekmovalci iz Celja 
so bili odličnu Poleg priznanj, 
pokalov in plaket so naši tekmo
valci pobrali tudi večino denar
nih nagrad v višini nad 90.000 di
narjev. Najboljši celjski tekmo
valci so na licu mesta dobili 
praktične nagrade, ki jih je dala 
celjska Okrajna zadružna zveza. 

Tako velik uspeh pripisujejo 
na OZZ dobremu delu Društva 
traktoristov in kmetijskih stroj
nikov, veliki skrbi zadružnih or
ganov za vzgojo in izpopolnitev 
naših traktoristov ter strojnikov. 
Poleg tega se je obrestovala tudi 
tridnevna priprava tekmovalcev 
tik pred odhodom v Koper. 

19. in 20. septembra bo na 
zvezno tekmovanje odšla štiri
članska slovenska ekjpa. Trije od 
štirih bodo Celjani. 

2e l imo jim, da tudi v Zrenja-
ninu poberejo nekaj »piskrov«. 

Mlado zadružništvo 
v Loški šoli 

Redkokatera pionirska šolska za-
«Iruga v Sloveniji se lahko ponaša 
s petletnico svojega obstoja in delo
vanja, kakor šola v Lokah pri Ta
boru v Savinjski dolini. 

Njeni temelji so bili položeni že 
pred petimi leti, letos pa je bila iz
vršena popolna reorganizacija po 
novem zadružnem pravilniku. Vsak 
član je vplačal svoj delež 30 din in 
20 din vpisnine. Pionirska šolska za

druga ima svoj zadružni svet in 
upravni odbor, ki mu predsedujeta 
učenca Milko Ribič in Franc Kovač. 
Imajo tudi popolno zadružno knji
govodstvo, ki ga vodijo učenci sa
mi. 

Vse zadružno delo je razdeljeno 
na odseke ali kakor jih sami ime
nujejo, sekcije. Vsako izmed teh vo
dijo in upravljajo po trije člani, ki 
podajajo na odborovih sejah svoja 
sekcijska poročila. • 

Kmetijska sekcija obdeluje svoje 
zadružno zemljišče 25 arov, ki ga je 
šolski zadrugi prepustila Kmetijska 
zadruga Latkova vas. Po predhod
nem predavanju kn>etijskega stro

kovnjaka so pionirji zasadili 10 arov 
najboljše vrste krompirja, ki ga go
jijo po vseh agrotehničnih predpi
sih in pravijo, da je v tem kraju 
najlepši. Prav tako imajo 10 arov 
hibridne koruze, ostali del zemljišča 
pa uporabljajo za zelenjadni vrt, ki 
daje povrtnino šolski kuhinji. ' 

Ta vrt in cvetličnjak pred šolo 
oskrbuje gospodinjska sekcija, ki 
pripravlja dnevno mlečno malico in 

kosilo za vse učence. Sekcija skrbi 
tudi za strežbo in čiščenje, prireja 
poučne tečaje in izdeluje sadne so
kove. 

Prosvetna sekcija vodi po karto
tečnem sistemu okoli 400 knjig pio
nirske knjižnice. Skrbi tudi za pro
slave, prireja tombole in šolske iz
lete. Ogledali so si že Ljubljano, 
Postojno, Reko, Opatijo, Maribor in 
Zagreb. Imajo tudi svojo strelsko 
družino in lastno zračno puško. 

Izredno zanimivo je delo fenolo-
ške sekcije, ki dnevno opazuje sta
nje vremena ter daje Hidrometeo
rološkemu zavodu LRS točna poro-

(Nadaljevanje na 6. strani) 

Na Menini pokajo bici... 
Ce nam na jezik pride beseda 

kmetijstvo, imamo navad
no pred očmi razsežna hmelji
šča, polja, sadovnjake in liva
de. Redkeje pa se spomnimo, da 
tudi visoko v hribih živijo ljud
je in ravno tako uporno bijejo 
boj za napredek. Planšarstvo je 
izredno važno kmetijsko področ
je, le da je žal še preveč od
maknjeno od žarišč kmetijskega 
napredka in pozornosti. 

Ce pride pastir med čredo, sklenejo živali okoli njega strnjen 
krog in »beračijo« za s o l . . . 

Menina planina . . . Tisoče hektar
jev gozdov in skopih pašnikov je 
slabih tisoč metrov višinske razlike 
odrezalo od živahnega vrvenja v 
dolinah. Le nekaj nad deset ljudi so 
njeni nestalni prebivalci. Gozdni de
lavci, pastirji, vmes kak lovec in 
gozdar ter končno peščica »prirast
ka« v novem planinskem domu — 
to je vse. Ob sobotah in nedeljah 
zvabi Menina ljubitelje planin v 
svoje tiho prostranstvo. Tudi mene 
je zvabila . . . 

Gusti Fale 

Mrak me je zajel, ko sem pregri-
zel čez zadnjo strmino po dveurni 
hoji čez Rovt. Uharica je nekajkrat 
zakrožila nad mano, ko sem v ne
gotovosti obstal. Ne zaradi ptiča, 
temveč zato, ker sem vedel, da bo 
noč skrila pred mano še tiste redke 
markacije do planinskega doma. 
Planina v hladni septembrski noči 
ne pozna usmiljenja. Osamljen po
potnik, nevešč poti, nima pestre iz
bire. Tavanje na slepo srečo, ali pa 
taborjenje pod smreko ob ohrabru
jočem ognju . . . 

Zadnji odtenek svetlobe me 
ohrabri za prvo možnost. Planota je 
polna sledi. Razrita travnata ruša 
daje slutiti neprijetno soseščino div
jih svinj. Poprek se jasno vidijo 
sveže izhojene steze, ki jih za sabo 
pušča ž i v i n a . . . Torej na slepo 
srečo. 

Imel sem srečo. Spotikaje sem se 
preril naprej. Značilno zvonkljanje 
in redko ovčje blejanje mi je priha
jalo na ušesa kakor ljubeznivo va
bilo. Ko pa sem preskočil plot in 
se znašel sredi presenečene ovčje 
črede, sem se počutil kot utrujen 
potnik, ki je naposled izprosil sobo 
v prenapolnjenem hotelu . . . 

Vendar jutro ni bilo prijaznejše 
od večera. Megla, gosta, da bi jo 
lahko rezal, zabriše vsak občutek za 
orientacijo. Za korak steze je vse, 
kar lahko vidiš. Neprijetno je -se
veda, če ne veš ali je prava, še bolj, 
kadar se razdeli v dve ali pa križa 
z diugo. Taki hoji bi lahko rekli 

t i p a n j e . . . No res mi je žal, da se 
rdečelisasta telica, kateri sem se do
mala nataknil na roge, ne zaveda, 
kako zelo sem je bil vesel. Ej, mu
hasta Menina. Nisem živali dobro 
počehljal med rogovi, ko se je me
gla dvignila. Bil sem sredi črede 
mladih živali, ki so telečje radoved
no buljile vame . . . 

Spomini na svojevrstno pot so me 
preveč zapeljali. Saj riisem bil na 
izletu, temveč na službeni poti. 

»Ce iščete pastirje, jih najbolje 
kar tu počakajte,« so mi svetovali 
v domu. 

In res. Ni dolgo trajalo, ko je rez
ko pokanje naznanilo prihod plan-
šarjev. Pričakoval sem sivolase ve
terane, dočakal pa postavne fante. 
Janez Zavolovšek, Ciril Poljanšek, 
Gusti Fale in France Mavric bi sku
paj ne premogli več kot sto pomla
di. Njihove koče in črede so raztre
sene po vsej planini, vendar se vrli 
fantje hitreje najdejo kot njihovi 
vrstniki iz iste ulice. Značilni pa
stirski bič, ki v veščih rokah poka 
kot streli karabinke in močna plju
ča jim nadomeščajo telefon . . . 

Popili smo kozarček rdečega, po
tem pa vzeli pot pod noge. Jezil sem 

se nad vremenom, oni pa ne, ker 
se v oblačnem vremenu, če preveč 
ne pada, živina najraje pase. 

Na Menini pasejo vsako leto okoli 
sto dni. Njihova čreda je iz vseh ve
trov. Ciril in" njegov pomočnik Fran
ce imata v skrbi kakih 110 volov, ki 
so last sedemdesetih zadružnikov iz 
Gornjega grada in okolice. Janez 
Zavolovšek v Golobači pase 45 glav 
mlade živine. Gusti Fale iz Nove 
Stifte ima na paši večinoma felice 
in nekaj krav, medtem ko edina 
»starina« Jaka Blekač v Savnici pa
se ovce. Baje jih je okoli 150. Pravi, 
da jih nikogi ne more prešteti, pre
pričan pa je, da so vse . . . 

Življenje planšarjev na Menini ni 
lahko. No fantje so mladi, pa si 
znajo pregnati dolgočasje. Samota 
je med njimi skovala prijateljstvo in 
kadar jim živina ne dela prevelikih 
skrbi, razderejo marsikatero veselo 
Znajo vse, kar jim je potrebno. Trije 
so muzikantje in ob sobotah podku-
rijo pod pete hribolazcem v planin
skem domu. Vsi so kuharji, da jim 
ni para, če je treba, se gredo veteri
narje, v sili tudi mesarje. 

Ce so v njihovem načinu življe
nja razlike, potem niso sami krivi. 
Življenje pastirjev v planini je ogle
dalo kmetov v dolini. Zakaj? 

Pastirje oskrbujejo kmetje na star, 
preživel način. Vsak kmet mora po
leg plačila poskrbeti tudi za hrano. 
Količina je odvisna od števila živi
ne, ki jo je dal na planinsko pašo. 
Domala vsak dan pride iz doline 
drug lastnik živine. Prinese hrano, 
pogleda svoje živinče in spet gre. 
Pastirjev jedilnik je pester, ali pa 
tudi ni. Včasih je ves teden žgance, 
potem spet ves teden suho meso. 

Veliko na boljšem je Gusti iz No
ve Stifte. Njemu ne nosijo hrane, 
pač pa mu dajo večjo plačo. On si 
pa prehrano uredi, kakor mu je vo
lja. Razen tega ima najlepše ureje
no kočo in za živino tudi primeren 
hlev. Njegova zadruga je znala 
stvari prilagoditi času, medtem ko 
so drugi ostali pri starem. 

Včasih je bilo verjetno bolje ta
ko. Toda danes, ko veže Menino z 
dolino žičnica in na Smrekovcu sto
ji pravcati hotel, zastarel način res 
ni več potreben. 

Torej tudi visoko na prostranem 
pogorju Menine planine veje nov ve-

Janez Zavolovšek 

ter. Lani so mladinske brigade oči
stile prostrane pašnike. Počasi, pa 
vendar vztrajno, se prebijajo v str
mino graditelji gozdne ceste. Obeta 
se tudi, da bo planšarstvo na Me
nini planini doživelo preporod. 
Ustanoviti nameravajo planšarski 
obrat, ki bo nudil usluge živinorej
cem, in kar je najvažnejše, poskrbel, 
da bo tudi v višini okoli 1500 me
trov prodrlo umno gospodarjenje, 
da sodobni agrotehnični ukrepi ne 
bodo »protekcija« za nižinske in 
ravninske kraje. Sedaj v treh mese
cih znaša povprečen prirastek pri ži
vini okoli 30 do 40 kilogramov, če 

Ciril Poljanšek 

pa bi kdo poskrbel tudi za gnojenje 
in trebljenje pašnikov, bi bila ko
rist še dosti večja . . . 

Na Menini pokajo pastirski biči. 
Pozvanjanje kravjih zvoncev in mu-
kanje živine oživlja njeno idilično 
razkošje. To, kar so v dolini na no
vo iztuhtali, obeta, da se bodo čre
de na razsežnih pašnikih močno po
množile. Menini se obeta sodobno 
zadružno planšarstvo. -ček. 

ODPRIMO SKRINJE 
Prvi modni ustvarjalci v tujini 

so napovedali kroje oblek za pri
hodnje leto, vrste blaga in moderne 
barve. Ze površen pogled na modo 
za prihodnje leto nas spomni časa, 
ko so se skoraj enako oblačile naše 
matere. Krila, ki so zopet nekoliko 
daljša, so bila zelo podobno krojena 
v tridesetih letih. Vendar tudi tu še 
ni ustaljena modna smer, saj je 
Diorjev naslednik določil za dopol
danske, popoldanske in večerne 
obleke dolžino kril nad kolenom, 
pojavila pa so se krila, ki segajo še 
čez gležnje. Te ekstremne kreacije 
verjetno ne bodo uspele, vsaj pri 
nas ne. Med novimi modeli ne za
sledimo več, lani tako popularnih 
vreč. Najavljajo zopet obleke s pa
som tam, kamor ga je postavila 
narava. Ovratniki za prihodnjo se
zono so veliki, tako pri plaščih, kot 
pri oblekah, izrezi so v glavnem 
majhni, okusni in preprosti. Rokavi 
še_ vedno ne segajo do zapestja, so 

pa daljši (tričetrtinski ali sedem-
osminski). Krila so ozka, morebiti 
nekoliko nabrana v pasu, plašči pa 
bogato nabrani in še vedno zapeti 
do spodnjega roba. Tako imenovani 
»marsovski plašči« so še vedno mo
derni in bomo lahko v plašču, ki 
smo ga nosile lani, še vedno lahko 

sledile modi, če bomo kapuce nado
mestile s karirastim ali krznenim 
ovratnikom. 

Kot je preprosta napovedana mo
da, ki prihaja, so prav tako tudi 
tkanine in barve. Izbirajmo tweed, 
boucle in jersey v vseh temnejših 
odtenkih. 

Nesrečno de te . . . 
Zelo mlada je postala mamica in 

zdi se, da je po srcu ostala še 
vedno mlada. Da je celo preveč ne
izkušena, dokazuje njen štiriletni 
sinček, ki se je šele začel zavedati, 
da živi in da lahko marsikaj zlahka 
doseže. Fantič je bister in je kmalu 
spoznal, da česar ne dovoli mamica, 
dovoli očka, če ne on, potem pa ba
bica. Tako je zrastel in sčasoma je 
njegova vzgoja postala resen pro
blem. Otrok se je zatekal vedno k 

tistemu, ki mu je najv£Č dovolil. 
Mamica je opazila, da sinko vpra

šuje babico za nasvet, zato je po
stala ljubosumna. Ta ljubosumnost 
je povzročila, da je mati postala še 
bolj popustljiva. Na ta način si je 
hotela pridobiti večjo naklonjenost 
otroka. Fantek je dosegel vse, kar 
je hotel. Nekaj spoštovanja je imel 
do očeta. Ne iz strahu, bolj zaradi 
tega, ker se oče ni dosti ukvarjal 
z njim in je bilo fantku všeč, da je 
bil tudi ubogljiv. 

Ob prvem očetovem strožjem po
segu v sinčkovo vzgojo pa je neiz
bežno počilo. Otrok se je najprej 
zatekel k mamici. Le-ta je začudo 
potrdila očetov p r a v , in deček se 
je razočaran oklenil babice. Babica 
je dečka pomilovala in ga tolažila. 
Pohabila je, da otrok ni sposoben 
prav oceniti njenih besed, kot: »Ne
srečno dete« in celo »Kako grda sta 
očka in mamica.« 

Da, nesrečen je tak otrok. Toda 
ne zaradi tega, ker se je oče enkrat \ 
zoperstavil njegovi trmasti volji. \ 
Nesrečen je tak otrok zato, ker bo \ 
sam žrtev popolnoma napačne \ 
vzgoje, ker bo pozneje na svoji živ- | 
Ijenjski poti naletel na težave, ob ^ 
katerih si ne bo znal pomagati. Ko-
liko trša bo življenjska šola, ki ga | 
bo neusmiljeno učila, da se je tre- j 
ba marsičesa odreči, ko bo v tre
nutkih resničnega razočaranja sam 
sebi v tolažbo ali obup. 

Nesrečno dete, zaradi svojih ne
premišljenih vzgoj i te l jev . . . 

Eva Pri igri otroci marsikdaj najdejo pot do lastnih odločitev 



Iz celja in zaledja 
Cinkarna pred razširitvijo 

in rekonstrukcijo Med največjimi celjskimi podjetji 
je prav Cinkarna poleg Emajlirke 
tista, ki bo v najbližji prihodnosti 
doživela velike rekonstrukcije in 
znatno povečala svoje kapacitete. 
Niz problemov, ki so se vlekli od 
nastanka, pa vse do današnjega 

dne, bodo rešili v več ali manj krat
kem času nekaj let. 

Kdo v Celju ne pozna osnovnega 
problema Cinkarne — odpadnih pli
nov — ki ogrožajo vse področje, le
žeče vzhodno od obratov. Koliko je 
bilo o tem že povedanega, koliko 
ostrih besed je bilo izrečenih na ra
čun posledic, ki jih je puščal in 
pušča cinkarniški plin na nasadih. 
Po dolgih razpravljanjih stojimo 
zdaj pred začetkom realizacije prve
ga niza cinkarniških problemov. 

Prva stopnja dalekosežnega na
črta je preureditev pražarne, ki bo 
moderno urejena. Tu bodo izbolj
šali delovne pogoje; primarnega 
značaja pa bo zajetje koncentrirane
ga žveplovega dioksida, ki ne bo 
več odhajal v ozračje, ampak se bo 
uporabil za proizvodnjo žveplene ki
sline. Tu pa se že srečamo z nasled
njo fazo, ki bo sledila kot ekonom
sko zelo rentabilna prvi in pomeni
la razširitev obstoječih obratov za 

proizvodnjo žveplene kisline. Od
padni plini, ki se bodo sproščali v 
pražarni, so osnovna surovina za 
izdelavo žveplene kisline. Ta se bo 
v novem obratu pridobivala na naj
modernejši — kontaktni način, ki 
zagotavlja visoko kvaliteto ob naj

racionalnejši uporabi potrebnih na
prav. 

Letna proizvodnja žveplene kisli
ne v kvaliteti 66 Be (Bomejev) bo 
znašala 18.000 ton, oziroma dnevno 
50 ton. Obstoječemu obratu, ki že 
sedaj proizvaja žvepleno kislino na 
stolpni način, se bo pridružil še nov 
obrat. Tu pa se pojavi vprašanje 
trga! Tudi tu bo Cinkarna rešila 
velik problem. Tovarna kemičnih iz
delkov Hrastnik bo namreč ustavila 
proizvodnjo žveplene kisline, ker se 
bo preusmerila na izdelavo solitrne. 
Zdaj nastopi dvojni problem po su
rovinah, ki ga bo celjska Cinkarna 
rešila s povečanjem kapacitet za 
proizvodnjo žveplene kisline. Poleg 
omenjenega, pa je trg zagotovljen 
še v tovarnah Kromos, TOB, ETOL. 
nadalje v rafineriji nafte na Reki in 
v tovarni Metan-Kutina. Del proiz
vedene kisline pa bo tovarna pora
bila za proizvodnjo superfosfata, 
modre galice, litopona itd. 

Posebno se bo dvignila poraba 
žveplene kisline v razširjenem obra
tu za izdelavo litopona, ki se bo 
povečal kot tretja faza rekonstruk
cije. V povečanem obratu bodo 
dvignili proizvodnjo litopona od se
danjih 2000 na 4500 ton letno. 

Tovarna bo velike investicije kri
la večinoma iz lastnih sredstev. Ce
lotna investicijska vsota bo znaša
la 793 milijonov dinarjev, od tega 
odpade velik del za uvozno opremo. 
Sredstva zanjo so v podjetju že za
gotovljena. 

Po ekonomskih izračunih bo na
meravana investicija visoko renta-
lilna. Tako se bodo izboljšali delov-
li pogoji, posledica preureditve pra-
arne pa bo dvig izkoristka kovine 
• rudi. Rezultat vsega tega pa bo. 

Ja se bodo povečala v tovarni 
ustvarjena sredstva in bodo dani 
najugodnejši pogoji za nadaljnjo 
razširitev in preureditev Cinkarne. 
Seveda pa ne smemo pri tem poza
biti na vsesplošno korist, ki jo bo 
povzročilo čisto ozračje brez nepo
trebnega in škodljivega žveplovega 
dioksida. J. L. 

Pogled na Cinkarno. 

Prodaja na celfskih trgih 
v Celju bo med 8. in 10. septem

brom razmeroma živahno. Hmelja-
.-ji se bodo vračali iz hmelja in ka-
Kor vsako leto bodo tudi letos na
trpali celjske trgovine. 

Da bi ne prišlo do prehude stiske, 
so se celjske trgovske hiše in neka
tera industrijska podjetja odločila, 
da bodo prodajali v teh dneh na 

tojnicah, ki jih bodo postavili na 
Vrgu V . kongresa, na Tomšičevem 
trgu in v Stanetovi ulici. 

Svoje izdelke bodo prodajala mi
mo celjskih trgovin še Tekstilni to
varni Prebold in Šempeter, Tovar
na nogavic Polzela, Metka in Vol
na Laško. Blago bodo prodajali po 
znižanih cenah — tudi do 30 od
stotkov ceneje. 

Namen te tržne .prodaje je pred
vsem za hmeljarje, ki vsako leto v 
Celju kupujejo, mimo njih pa bodo 
kupovali seveda tudi Celjani in oko
ličani. Po podatkih KPPZ Žalec je 
letos v hmelju okoli 35 tisoč obi
ralcev, ki bodo za obiranje prejeli 
več ko 350 milijonov dinarjev. 

bes Celjski trg 
CELJSKI TRG 

Trg š e v e d n o ni talco za ložen kot 
pred zače tkom ob iranja h m e l j a . V pri
m e r j a v i * s pr-ejšnjim tednom se s tanje 
Iii dost i spremeni lo . N e k a j več j e b i lo 
:>aprike in l u b e n i c . Se v e d n o pa j e dost i 
"remalo perutn ine , m l e k a in mlečnih iz
d e l k o v . Zadovoljni smo l a h k o , da na 
s to jn icah , k jer p r o d a j a j o m l e k o , š e 
vedno v id imo p r o d a j a l k e o b l e č e n e v 
i)ele p r e d p a s n i k e in rokav ice . Tudi mize 
so pokr i t e s p la tnom in r / č v e č ni raz
trganega in p r e m o č e n e g a papir ja . 

Sadja j e pr ib l ižno to l iko kot v p r e j 
š n j e m tednu , š e v e d n o pa ga z m a n j k a 
že v ju tranj ih urah . 

C e n e s o b i le : 
Krompir 20—22 (zasebnik i 22), čebu la 

(30—40), č e s e n 80—12ft (100). fižol v zr
nju — (80), šp inača — (100). ohrovt 20 
(25), z e l j e g lavnato 13 ( l l ) . z e l j e r ibano 
40—48 (50), paradižnik 25—55 (55). pap
rika 40—6i5 (50), k u m a r e navadne 30—55, 
kumare za v l a g a n j e 50—70 (60—70), l i
mone 200, j a b o l k a 3 4 - 3 5 ( 3 0 - 3 5 ) , gro
zdje 90, b r e s k v e 68—100 (50—100), j a j c a 
21 ( 1 8 - 1 9 ) . luben ice 35 (30), f ige s v e ž e 
80—90, radič — (100). 

Gibanje prebivalstva 
v času od 22. d o 30. avgus ta j e 

bi lo ro jen ih 23 d e č k o v in 19 d e k l i c 

Poroči l i so se : 
Adolf G o r e n j a k , t e k s t i l n i m o j s t e r in 

I^ozalija Kovač, d e l a v k a , oba iz C e l j a , 
i a v e l Gologranc , d e l a v e c in Roza Mar-
i in, d e l a v k a , oba iz Štor. Jožef C i z e l j . 

rugar iz Štor in A n t o n i j a Pre ložn ik , 
• i imeščenka iz K a p e l s k e g a vrha. Anton 
¡Mpaher , s trojni pomočnik iz D r a ž e vas i 
;u Mart ina Klopčič , uč i te l j i ca iz Pre-
Î o r i j . Ladis lav Gaberšek , pečar in 
! rančiška Gregorec . kuharica , oba iz 

e l j a . Marijan Muršec , š tudent iz Šent-
urja pri C e l j u in Marta Romih, štu

d e n t k a iz C e l j a . Al fonz Korošec , de la -
\ e c iz Maribora in Ivana Aht ik . d e l a v k a 

z C e l j a . Franc Zaje. sprevodnik in 
lo jz i ja Borovnik . kuharska pomočnica , 

i ba iz C e l j a . 

Umrli so: 
Alo jz Pocajt . u p o k o j e n e c iz Ložnice , 

^iar 65 l e t . Zivan P a v o š e v i č , u s l u ž b e n e c 
.r. V inkove , star 45 let . Marija Vrabl , 
.;..ospodinja iz C e l j a , s tara 77 le t . Mari ja 
i iršt , gospodinja iz Megojn ic . s tara 84 
;et. Franc Majc«4i. u p o k o j e n e c iz S p . 
f r n o v e l j , star 79 let . Roza Esih, upoko-
e n k a iz Medloga, s tara 76 le t . Anton 
rllinarič, posestnik iz Ce l ja , star 59 let . 
Koza Aužner , g o s p o d i n j a iz Laške vas i . 
stara i56 let . Marija Hus , gospod in ja iz 
C e l j a , s tara 88 l e t . 

Kronilca nesNč 
v Breznem pri Vi tanju so mlat i l i pri 

p o s e s t n i k u Karlu Krajn iku . Pri mlate -
¡( iu j e pr i še l Krajnik z l e v o roko v 
mlat i ln ico , ki mu je roko odtrgala v 
pod laktu . 

Pri padcu si j e poškodova l nogo 
Franc C a j k o iz H o t e m e ž a pri Radečah . 

S k o l e s o m j e pade l Martin Mlinaric 
iz Leskovca pri L j u b e č n i . Poškodova l s i 
j e nogo . 

Kača j e pič i la 3- letno Jel ico N a j ž a r 
iz Kasaz . 

V gramozni jami v Levcu sta se pri 
de lu poškodova la S t a n k o Sernek in Ju
rij Vrbek. Prvi si j e poškodova l roko. 
drugemu j e pade l na g lavo k a m e n in 
ga rani l . 

D e l a v e c pr i Ingradu v 2 a l c a [Ivan 
Kušič si j e pri de lu z lomi l nogo. 

13-letni Maks Vimšek iz Zdol pri 
Kozjem j e pade l in si poškodova l nogo . 

Než i Straus , u p o k o j e n k i iz Zavrha pri 
Dobrni j e jJadel na g lavo tram. Pre
tres la si j e možgane . 

Ciri l i Mesaric , d e l a v k i pri l e s r | ) in
d u s t r i j s k e m obratu »Savinja« j e s troj 
pri d e l u poškodova l prs t e na roki . 

13-letni Anton Terg lavčn ik iz Maribo
ra si j e pri k o p a n j u v Sav in j i na ste
klenih drobcih prereza l s topalo nu nogi . 

3-letni Maks Žolger iz B u k o v ž l a k a j e 
padel in si z lomi l nogo . 

Olga Rak iz G o t o v e l j j e padla in si 
pri padcu poškodova la ^amo. 

Že lezničarju Francu Smrčku j e na po
staj i v G r o b e l n e m pri de lu z m e č k a l o 
prste na nogi . 

Ivan A r b e i t e r z Zgornjega T i n s k e g a 
pri Zusmu si j e pri d e l u poškodova l 
nogo. 

Maks D o b o v i č n i k iz C e l j a si j e pri 
padcu pre trese l možgane . N e z a v e s t n e g a 
so prepe l ja l i v bo ln i šn i co . 

Marijan Pi l ih iz Žalca j e pri pro
metni nesreč i na Mariborski cest i dobi l 
pre tres možganov in p o š k o d b e po te
l e s u . 

Pri padcu z motor jem se j e poško
dova la Mati lda K u n e j iz C e l j a . 

Rudi C imerman, zapos len pri »Merxu« 
v C e l j u , se j e voz i l s tovornim avtom. 
Med Lis ičnim in Kozjem j e nasta la 
okvara na v o l a n u . A v t o s e j e prevrni l . 
C imerman j e bil t e ž j e poškodovan , šofer 
j e ostal n e p o š k o d o v a n . 

Henrik Gašper ič iz Zagorja ob Savi 
j e v Gornj ih Gorčah pri Bras lovčah 
pade l s k o l e s o m . N e z a v e s t n e g a s o pre
pe l ja l i v b o l n i š n i c o . 

Ana Sajk iz Ces t pri Rogaški S lat in i 
se j e med Košnjo s k o s o vreza la v 
nogo. 

REŠEVALNI AVTO V PLAJWENIH 
V nedeljo zvečer se je v Celju 

pred restavracijo »Ojstrica« vnel 
reševalni avtomobil celjske reševal
ne postaje z evidenčno štev. S-5020, 
ki ga je opravljal M. A. Iz rezervo
arja za gorivo je kapljal bencin na 
razbeljen izpušni lonec, ki je zara
di visoke temperature začel goreti. 
V hipu je cel avtomobil zajel ogenj. 
Zgorela je celotna električna nape
ljava in oprema. Škodo so ocenili 
na okrog 250.000 din. V avtomo
bilu je bil samo voznik, ki pa ni bil 
poškodovan. Na kraj nesreče je pri
hitela kopica radovednežev, med ka
terimi pa nobeden ni bil toliko pri
seben, da bi obvestil gasilce. 

Do požara je prišlo zaradi malo
marnega polnjenja rezervoarja. 

ESPERANTISTI V VELENJU 
Jutri in v nedeljo se bodo v Ve- ' 

lenju zbrali delegati — esperantisti 
iz vse Slovenije na svoji jesenski 
konferenci. Mimo tega bodo v ne
deljo popoldne pripravili za doma
čine lepo kulturno prireditev. V Ve
lenju bodo uredili tudi posebno iz
ložbeno okno in tako pozvali pre
bivalce na študij tega mednarodne
ga jezika. Doslej so se esperant-
skega jezika učili le v Šoštanju. 

V. S,,_ 

NESRECE v PRETEKLEM T E D N U 

v pe tek se j e na Mariborski cest i v 
C e l j u t eže t e l e s n o p o š k o d o v a l voznik 
v e s p e P. M. iz Žalca. Iz neznan ih vzro
kov j e 'nenadoma zavrl z ročno zavoro , 
pri č e m e r j e pade l in se poškodova l po 
g lav i . 

* 
V sredo popoldne se j e v Šempetru 

v S a v i n j s k i do l in i pr ipe t i la huda pro
metna nesreča , ko j e s edemle tn i Cir i l 
Knez pr i t eke l na ces to in j e v a n j trči l 
motorist z zadnj im k o l e s o m . Otrok j e 
dobi l t e žke t e l e s n e p o š k o d b e in so ga 
prepe l ja l i v c e l j s k o bo ln i šn ico . 

Ta nesreča naj bo v svar i lo v s e m ti
st im, ki puščajo s v o j e o troke na c e s t o ! 

* 
Is tega d n e se j e v C e l j u na D e č k o v i 

ces t i za le te l voznik o s e b n e g a avtomo
bi la B. A. v nas ip j a r k a . Voznik j e sa
m o v o l j n o vze l osebni avtomobi l , last R. 
J. iz Radeč, ki s e j e nahaja l na po
prav i lu . Pri nesreč i voznik s icer ni bil 
t e l e s n o poškodovan , k a ž e pa . d a bo 
avtomobi l moral zopet v poprav i lo . 

J. K. 

LEPI N A C R T I ZDRAVSTVENO 
PREVENTIVNE SLUŽBE 

Zdravstvena s lužba na območju mo-
z irske obč ine skrbi tudi za p r e v e n t i v n e 
m e r e , s kater imi p r e p r e č u j e razna obo
l e n j a . Tako j e b i lo l e tos u s p e š n o iz
v e d e n o c e p l j e n j e otrok proti kozam in 
paral iz i . Zreven tega se j e zače lo bese -
ž i ranje , v s ep tembru pa j e na vrst i 
c e p l j e n j e proti davic i , t e tanusu in os lov
s k e m u k a š l j u . 

Zraven tega j e z d r a v s t v e n a s lužba 
oprav i la v l e t o š n j e m letu s i s temat ičn i 
p r e g l e d v s e h v a j e n c e v in v z g o j n e g a 
o s e b j a . 

In končno — v tem m e s e c u j e pred
v i d e n a tudi v e č j a pros tovo l jna krvo
d a j a l s k a akc i ja . 

S. P . 

Loška šola 
(Nadaljevanje s 5. strani) 

čila in prejema za to delo 800 din 
nagrade. Zasleduje tudi vegetacij
ske pojave na rastlinstvu v svojem 
okolišu. 

Finančna sekcija zbira material
na sredstva zadruge._Blagajna iz
kazuje v mesecu avgustu že 55.426 
din prometa, njen rezervni sklad 
pa znaša 5188 din. Ta se črpa le s 
privoljenjem občnega zbora. Od kod 
izvirajo zadružni dohodki? Člani na
birajo kostanj, zdravilne rastline, 
gozdne sadeže, opravljajo razna de
la pri domačinih, dobivajo pa tudi 
prostovoljne prispevke in podpore, 
skratka: vsak vir dohodkov je zanje 
dragocen. 

Mladi pionirski zadružniki se do
bro zavedajo, da potrebujejo tudi 
pomoč odraslih, zato skrbno poslu
šajo nasvete članov šolskega odbo
ra, ki z veseljem spremlja vse nji
hovo požrtvovalno delo. Za uprav
nika zadruge so izvolili svojega 
priljubljenega šolskega upravitelja 
tov. Mirka Cujnika, za vodstvo pri 
gospodinjskih delih pa njegovo so
progo tov. Majdo Cujnikovo. 

Ob gornjem tobu Savinje ob Dre t i . . , 
Naj vam povem po pravici. To

krat se nisem sprehajal niti ob gor
njem toku Savinje, niti hodil iz kra
ja v kraj v Zadrečki dolini. Pa ven
dar ta zgodba, ki jo bom povedal, 
ni izmišljena. Nastala je v pogovo
ru z odbornikom mozirske občine, 
tovarišem Hinkom Čopom, ki že več 
mesecev nadomestuje obolelega 
predsednika ljudskega odbora v Mo
zirju. Sicer pa pogovori o ljudeh, o 
delih in načrtih, ki jih imajo prebi
valci Zgornje Savinjske doline in 
doline ob Dreti, da bi si izboljšali 
življenjske pogoje, da bi si uredili 
trge in vasi, napeljali vodovod, 
električno luč . . . . da bi postavili v 
tem koščku alpskega predela solid
ne osnove za hitrejši razmah turiz
ma. 

Solčava in Logarska dolina bosta 
dobili električno luč. To je pomem
ben uspeh, ki ga ne kaže prezreti. 
In če bo do sem vsaj v bližnji bo
dočnosti speljana še asfaltirana ce
sta, potem bomo lahko z večjo vne
mo in bolj prepričljivo propagirali 
turistično mikavnost Zgornje Sa
vinjske in zlasti še Logarske doling 
O novem hotelu v tej alpski dolini 
se že dlje časa govori. Upajmo, da 
ne bo ostalo samo pri govoricah. 

Pa še nekaj. Dosedanja turistična 
sezona je tu prekratka, da bi mogla 
dati dovolj zaslužka za vse leto. Za
to bi ne bilo napak, če bi to dolmo 
priznali za zdraviliško-klimatsko ob
močje. Tako bi lahko sprejela tudi 
zavarovance, vsekakor pa tiste, ki 
iščejo po trdem in napornem delu 
zaslužen počitek. 

Tiha želja Zgornjesavinjčanov je 
tudi žičnica iz Logarske doline na 
Okrešelj in morda od tod na Kam
niško sedlo. Zdaj, ko bo ta predel 
dobil električno luč, načrt ni neiz
vedljiv. Z njo bi dolina dobila eno 
svojih največjih turističnih mikav
nosti. In če govorimo, da je tunzeir 
za Zgornjo Savinjsko dolino edm; 
izhod in naloga številka ena, poteir 
je prav, če to tiho željo povemo na 
glas. 

Solčava si je od vojnih grozot že 
opomogla. Letos bo dobila električ
no luč. Prizadevni prebivalci, ki so 
pri teh delih zelo pomagali, se zdaj 
še zavzemajo za ureditev hišnih 
pročelij, za ureditev dijaškega zave
tišča v šoli, ki bi delal predvsem v 
zimskih mesecih. V solčavsko šolo 
namreč prihajajo tudi otroci iz de
set in celo več kilometrov oddalje
nih domačij. To je zanje hud napor. 
Da bi jim pomagali in prihranili ve
liko truda, so se odločili za dijaško 
zavetišče. 

Skoda, da nimajo sredstev, da bi 
dokončno uredili tujske sobe v za
družnem domu, saj bi tako precej 
povečali nočitvene zmogljivosti. Si
cer pa bodo drugo leto modernizi
rali cesto skozi to prijazno gorsko 
vasico. 

Tudi v Lučah so zdaj opravili z 
elektriko. Po štiriletnem delu in 
osemdeset milijonskih investicijah 
so elektrificirali celotno svoje pod
ročje. V načrtu imajo še ureditev 
bl*ezprašne ceste; ustanovili pa so 
tudi vodovodno zadrugo, ki najbrž 
ne bo imela težkega dela. Izviri so 
blizu, pripravljenosti domačinov za 
delo pa tudi ne manjka. 

Ljubno. Devet novih stanovanj za 
učitelje in druge interesente so raz
veseljiva pridobitev. Sicer pa tu 
močno pogrešajo manjši hotel s ku
hinjo, ki bi lahko prevzela tudi tiste 
goste, ki se sicer zadržujejo pri za
sebnikih. Kopališče in camping bo
sta urejena prihodnje leto. Zato pa 
so Ljubenci ponosni na zdravstveni 
dom in zobno ambulanto. 

V Radmirju so se letos temeljito 
lotili elektrifikacije. V kratkem bo 
celotno področje dobilo boljšo luč. 

Tako bodo dali v pokoj tudi svojo 
lokalno elektrarno. 

Tudi v Rečici so ustanovili vodo
vodno zadrugo. V teku so raziska
ve. Vodovod pa bodo bržčas začeli 
graditi v prihodnjih letih. Letos bo
do spravili pod streho tudi štiri no
va stanovanja za učitelje. 

V Nazarju je življenje močno raz
gibano. Se letos bodo uredili javno 

razsvetljavo, poleg tega pa tudi as
faltirali cesto. V gradnji je nova 
šola, ki bo sprejela prve učence pri
hodnje leto. Po zaslugi Gozdnega 
gospodarstva se bo povečalo tudi 
število stanovanj. 

V Kokarjih bo kmetijska zadruga 
dobila novo hmeljsko sušilnico. 

Smarčani so pridni ljudje. Zdaj 
se zavzemajo za gradnjo vodovoda. 
Zato so ustanovili tudi zadrugo. V 
kratkem pa bodo izročili namenu 
nov most čez Dreto, ki bo povezal 
bližnje vasi. 

Dela pri obnovi mlekarne v Bočni 
bodo kmalu izvršena. Prebivalci te 
vasice v osrčju izumrle »flosarije« 
pa so se razveselili še telefona, ki 
jih je na svoj način povezal z zuna
njim svetom. 

V Gornjem gradu dograjujejo 
zdravstveni dom. Morda bo ambu

lanta v njem zaživela že letos. Si
cer pa se tu pripravljajo na moder
nizacijo ce.šte in na dograditev sta
novanjskega poslopja (nedovršena 
stavba) za učitelje. 

Kakor v sosednjih vaseh, so se 
tudi prebivalci Nove Stifte zagrizli 
v gradnjo vodovoda. V celoti bo do
grajen drugo leto, seveda če bo za
dosti denarja. 

V okolici A\ozirja je elektrifikaci
ja v gl?vnem končana, razen dela 
Dobrovelj. Tu pa so dela v teku. 
Vodovod bo dograjen v kratkem. 
Zdaj so v glavnem mestu občine za
čeli z urejanjem dvorane za kultur
no prosvetno dejavnost, za kino, 
gledališke predstave ipd. Resen pro
blem Mozirja, Rečice in Nazarij je 
pekarna. Sedanja je zastarela in ne 
krije vseh potreb. Tako pridejo v 
škripce, zaradi pomanjkanja kruha, 
predvsem v turistični sezoni. Grad-

, nja nove pekarne je neizogibna. Po
leg tega Mozirjani pogrešajo tudi 
klavnico. Sicer pa, ali naj bi govo
rili še o potrebi po ureditvi javne 
razsvetljave, po modernizaciji trgov
skih lokalov? Vse to morajo imeti, 
če hočejo razviti turizem. Turizem 
pa je v dolini ob gornjem toku Sa
vinje in ob Dreti življenjska po
treba. M. B . . 

Iz konjiške občine 

Ob polletju odlični rezultati 
Polletne analize gospodarskih or-

ganizicij na področju konjiške obči
ne so pokazale, da so večinoma 
dobro izvajali naloge. Celotni do
hodek se je v vseh gospodarskih 
panogah razen na kmetijskih go
spodarstvih zvišal v primerjavi z 
lanskim letom za 2 2 % , čisti doho
dek podjetij pa za 61°/o. Povprečna 
mesečna realizacija je v prvih le
tošnjih šestih mesecih bila za 6 % 

višja od lanske. Največ so porastli 
skladi gospodarskih organizacij, saj 
so letos skoraj štirikrat večji od 
lanskih. Že to pove, da bodo imele 
gospodarske organizacije in kmetij
ske zadruge mnogo več lastnih fi
nančnih sredstev kot v preteklem 
letu. Ce te številke primerjamo z 
letošnjim načrtom nam povedo, da 
je bilo predvideno povečanje za le
tošnje leto že v prvih šestih mese
cih doseženo z okoli 65%. 

Seveda večji del ustvarjenega 
dohodka odpade na industrijo, njej 
sledi obrt, kmetijske zadruge, trgo
vina in gostinstvo. Za opekarno v 
Ločah je zlasti pozitivna ugotovitev 
to. da je letos v prvem polletju 
dosegla za 67 % večjo realizacijo 
kot v istem razdobju lani. Od obrt
nih podjetij kaže omeniti »Elektro-
instalacije«, ki so letos svojo reali
zacijo dvignili za 42 %. dohodek pa 
celo za 52%. Vsekakor se to pod
jetje zelo uspešno razvija in ima 
dobre perspektive za svoj nadaljnji 
razvoj. 

Se bolj popolno sliko dajejo po
datki o realizaciji na enega zapo
slenega, ki je letos v industrijskih 
podjetjih za 4 % višja od lanske. 
Največ odpade na opekarno v Lo
čah, in sicer za 60%. Ker pa je 
vrednost njihovih proizvodov raz
meroma zelo nizka v primerjavi z 
ostalimi podjetji, razumljivo njiho
vi rezultati ne vplivajo veliko na 
občinsko povprečje. 

Povprečni mesečni dohodki ozi
roma plače so letos v občini za 
okoli 20 % višje kot lani, kar je se
veda opravičljivo z večjo proizvod
njo in tudi s tem, da v razmerjih 
med osebnimi dohodki in skladi ni 
bilo večjih anomalij. 

Most čez Voglajno 
dograjen 

v teh dneh so delavci položili 
zadnje plohe na novi most čez Vo-
glajno. Kljub temu pa novega mostu 
še niso odprli za promet. Svet za 
gradnje in komunalne zadeve se je 
namreč odločil, da bodo hkrati po
globili tudi podvoz pod železnico. 

ki je onemogočal redni cestni pro
met. Vsled tega je oficielna otvo
ritev preložena za okoli 14 dni. 

Tudi ta most ni trajna rešitev. 
Vendar bo most do končne ureditve 
struge Voglajne zadostil potrebam. 



Telesna vzgoja in šport 

Nogometaši Kladivarja -
dobro pripravljeni 

(Razgovor s p r e d s e d n i k o m N D Kladivar tov. Srečkoni Rajhoni) 

V nede l jo , 6. s ep tembra , s e bo z a v r t e l o prvo kolo j e s e n s k e g a d e l a prven
s t v e n e g a t e k m o v a n j a v s lovensk i consk i nogometni l ig i . Kakor lani , t a k o 
bo tudi l e tos v t e j družbi nas top i l ce l j sk i l igaš ~̂ Kladivar . Da b i zve 
del i k a j več o pr ipravah in načrt ih nogometašev Kladivarja . smo zapro
sil^ za razgovor p r e d s e d n i k a d r u š t v a tov. S r e č k a R a j h a . 

Vprašanje : Kako so p o t e k a l e pr iprave 
na začetek p r v e n s t v e n e g a t e k m o v a n j a ? 

Odgovor : Redne in sistematična- pri
prave na p r v e n s t v e n e t e k m e so se za
č e l e 1. avgusta , k o smo podpisal i po
godbo 7. d v e m a t r e n e r j e m a in to SI. 
Kodrnjo in R. D o b r a j c e m . O d tedaj pa 
do starta v l igi j e prva enajs tor ica 
od igra la n e k a j p r i j a t e l j s k i h , oz iroma 
tren ing t ekem s povprečn im uspehom 
ter sode lova la v t e k m o v a n j u za jugos lo 
vansk i pokal . 

Z d i sc ip l ino igra lcev smo bili v tem 
času v g l a v n e m zadovo l jn i , ne to l iko 
pa T ude ležbo na tren ing ih . Tu so se 
predvsem pokaza le t ežave zaradi zapo
s l i tve in prav tako zaradi t e r e n s k e g a 
de la mnogih igralcev . . 

Na s lab obisk pri t ren ing ih pa so v 
nemajhni meri v p l i v a l e še s ind ika lne 
t e k m e . Imel i smo namreč le malo pri
merov , da so č lani p r v e g a moštva po 
dveh odigranih t ekmah za s ind ika lna 
prvens tva , ob i ska l i v istem tednu še 
n a j m a n j dva redna t ren inga . Tako se 
j e le r e d k o zgodi lo , da se j e na tre
ningu zbrala k o m p l e t n a enaj s tor ica . Mi 
s icer pozdrav l jamo nogometna t ekmova
nja s indikaln ih podružnic , v e n d a r bi že 

le l i , da takih t e k m o v a n j v času naše 
g l a v n e sezone ne bi bi lo , al i pa, d a na 
njih ne bi sode lova l i č lani l i gaške e k i p e . 
Upam, da ste me prav razumel i ! 

Drug problem se j e pokaza l v ama
terskih pojmih . Cisti amater izem ima 
s v o j e m e j e . V praksi l ahko od amaterja 
z a h t e v a m o k v e č j e m u dva treninga na 
t e d e n , več pa že skoraj ne , k e r nastane 
v t e j zvezi uprav ičena zahteva po na
domest i lu za i zgubl jen i zas lužek v t e j 
ali oni obl ik i in podobno . Naše društvo 
pa nima den.arja, da bi kr i lo take iz
d a t k e . 

Vprašanje : Kol iko in kateri igralci 
pr ide jo v poštev za se s tavo l igaške 
enajs tor ice? 

Odgovor: Na razpo lago i m a m o okol i 
20 igra lcev za s e s t a v o prve garni ture , 
od tega Benc ika in Cafuto 1 za vratarja , 
Cokl iča , Radica, F i javža in Franca za 
brani lce , Vodeba, Marinčka, Pav l ica , 
Kokotca, Šarlaha in Šked l ja za kr i l sko 
in nazadnje Hr ibern ika , Štora, Šego , 
Hočevarja , Cafuto II, Zajca, Založnika, 
Kolenca in Kujana za napada lno vrs to . 
To j e v g l a v n e m mlado moštvo . Mnogi 
od teh pa so š e l e prišl i od vo jakov . 
Zato bo t ra ja lo n e k a j časa za nj ihovo 
v igranje v ce lo to . ^ 

V p r a š a n j e : Sl iš i se , da bo trener Ko-
drnja zapust i l C e l j e . Pros im, ko l iko res
nice j e na tem? 

Odgovor : Kodrnja bo l a h k o razve l ja
v i l pogodbo z nami le v pr imeru, če bo 
odpotoval za t rener ja v inozemstvo , 
oz iroma v Et iopi jo . Vedet i pa moramo, 
da j e on l e eden izmed kandidatov za 
to mesto , zato moramo počakat i , k a k o 
se bo konča la n j ihova izb ira . S icer pa 
j e podpisa l pogodbo do konca prven
s tvene sezone . 

Vprašanje : In Vaši načrti? 
Odgovor : Glede na mlado moštvo ra

č u n a m o na p lasman v zgornj i polovic i 
l e s t v i c e . Več se ne upam reči , s a j j e 
znano , da bo k o n k u r e n c a huda. S icer 
pa j e naš perspekt ivn i načrt — druga 
zvezna l iga . 

V načrtu imamo tudi uredi tev pomož
nega igral i šča za Ingradom, to j e tam, 
k j e r se ob ičajno us tav l ja jo potujoč i 
c i rkus i . Ko bomo dobi l i ta prostor, se 
bomo lot i l i še ured i tve Glaz i je . O b s e g 
teh d e l pa s e v e d a zavis i od f inančnih 
možnost i , ki so pri nas ze lo , ze lo 
s k r o m n e . 

Prvo t e k m o v borbi za točke igra 
Kladivar doma z l j u b l j a n s k i m Grafičar-
j e m . Kakor v t e j , tako mu tudi v osta
lih že l imo kar največ uspehov . M. B. 

Predsednik AD Kladivar tovariš 
K. Jug čestita najboljšim mladin

cem pri skoku v višino. 

MLADI ATLETI KLADIVARJA NA 
REPUBLIŠKEM PRVENSTVU 

Minulo n e d e l j o j e bi lo v Ce l ju in 
Mariboru republ i ško prvens tvo v at le 
t iki za mla j še mlad ince in mlad inke ter 
s tare j še mlad ince . Kl jub s labemu, de
loma d e ž e v n e m u , s icer pa ze lo hlad
nemu v r e m e n u , j e bil c e l j s k i mit ing so
l idno i z v e d e n . R a z v e s e l j i v a j e ugoto
vi tev , da se j e š tev i ln im mladincem in 
mlad inkam Kladivarja pr idruži lo . š e 
v e č j e š t ev i lo mladih t e k m o v a l c e v iz 
part izanskih društev v Žalcu, V e l e n j u 
in Konj icah . Tudi nas top Trbove l j čanov 
j e že l sp lošno z a n i m a n j e . 

Spričo h ladnega v r e m e n a , rezul tat i 
n iso bil i na najv i š j i ravn i ; navzl ic t emu 
pa so m l a d i n k e Kladivarja v postavi 
Cede , Stožir, Vrečko in Si lan pos tav i l e 
v štafet i 4 krat 100 metrov nov repub
l i ški rekord v času 52 s e k u n d . 

S icer so se mladinc i iz c e l j s k e g a 
okraja u v e l j a v i l i v posamezn ih disc i 
p l i n a h tako le : 

110 m o v i r e : 1. Lešn ik (Žalec) 16.4. 
2. Kokl ič in 3. P i sanec (oba Kladivar) ; 
1000 m: 2. S tebernak (K), 4. E r j a v e c (K); 
k o p j e : 3. Polov ic , 4. Bertok, 5. Vrav-
nik (vsi K), 7. Krajšek ( V e l e n j e ) ; 
v i š i n a : 1. Kokl ič ITO, 2. Koraži ja , 
3. F ia i er (vsi K); k r o g l a : 2. Po
lovic , 4. Vravnik , 6. A v ž n e r (vsi K). 
8. Krajšek (V), 9. P lan ine (SI. iK.); 
t r o s k o k : 1. A v ž n e r (K) 11.74 m; 
š t a f e t a 4 X 100: 1. Kladivar 46.7 v 
postavi Koraž i ja , K o ž e l j , Gril in Gol-
ner , 4. SI. K o n j i c e ; 300 m z a p r e k e : 
1. Lakner 43.7 (Z), 4. Pohole (K); s k o k 
o b p a l i c i : 1. Lorenčak 3.00, 2. Ve-
se lak (oba K); 300 m: 2. Gril (K). 
5. Centr ih (V); 100 m: 2. Golner , 4. Ko
ž e l j , 6. Lednik (vsi K); d i s k : 4. Ber-
tok, 5. Vravnik , 8. F id l er (vsi K); 
k l a d i v o : 2. Vidmajer (2 ) ; 200 m: 
3. Jarh, 4. Potrata (oba K), 6. Korber 
(Ž), 7. Ramšak (K); d a l j i n a : 1. Gol
ner 6. 43, 2. Koraži ja 6.28 (oba K), 
6. Lednik (K), 7. Ve l igovšek ((V), 8. Jam-
nišek, 9. Planine , 10. Adamič (vsi SI. K.) . 

Mladinke pa so d o s e g l e n a s l e d n j e 
u s p e h e : 

80 m o v i r e : 2. Urbančič , 3. C o k a n 
(obe K); k r o g l a : 2. Krofl ič (K), 3. 
Medvešek (Ž); d a l j i n a : 2. Cokan, 
3. Špegl ič (obe K), 5. Gorjup (SI. K.) ; 
d i s k : 2. Medvešek (Ž), 4. Kroflič (K); 
100 m: 1. Si lan 12.7, 2. Cede , 5. Stožir 
(vse K); v i š i n a : 1. Cater 140, 2. Ur-
l3ančič 140, 4. Urbaj s , 6. Rudež (vse K); 
(600 m: 1. Gašparut 1:42.7, 6. Horvat 
(obe K), 8. Stropnik 10. Potočnik (obe 
V); 60 m: 1. Vrečko (K) 8.3; k o p j e : 
3 Šme, 5. D e g e n , 6. Zupane, 7. Grabar 
(vse K). 

Na t e k m o v a n j u s tare j š ih mlad incev v 
Mariboru so n a s l o v e repub l i šk ih prva
kov pobral i : Krumpak v t e k u na 1500 m 
v času 4:11.6, n a d a l j e Naraks v t e k u na 
800 metrov s časom 1:55.4 in nazadnje 
še Kač v m e t u k o p j a z 62.91 metra . 

Tako so r e p u b l i š k i prvaki za le to
šn je le to posta l i pri mla j š ih mladinc ih 
Lešnik ter Lakner iz Žalca in nasledn(ji 
č lani Kladivarja: КокПс, Avžner , t ekač i 
š tafete 4 X 100 m, Lorenčak ter Golner , 
pri mlad inkah pa S i lan , Cater, Gašpa
rut, Vrečko in t e k m o v a l k e Klad ivarja 
v štafet i 4 X 100 metrov . .-

DVANAJSTE ŠPORTNE IGRE GRAFICARJEV SLOVENIJE 

Drugo mesto za tekmovalce 
Celjskega tiska 

Po štiridnevnih zanimivih in 
likrati kvalitetnih borbah so se v 
nedeljo v Kopru končale dvanajste 
letne športne igre članov in članic 
grafičnih kolektivov Slovenije. V 
skupnem ocenjevanju je zmagala 
ekipa Mariborske tiskarne, ki je na
brala 283 točk, na drugo mesto pa 
se je uveljavil kolektiv Celjskega 
tiska z 244 točkami, le štiri točke 
za njimi je na tretjem mestu pri
stalo moštvo ljubljanskega Dela. 

Na tekmovanju so Celjani zma
gali petkrat, dvakrat osvojili drugo 
in štirikrat tretje mesto. Največji 
uspeh so vsekakor dosegli nogome
taši, ki so v finalni tekmi premaga

li enajstorico Ljudske pravice z 1:0. 
Odlične uspehe so dosegli člani 
Celjskega tiska tudi v atletskih di
sciplinah, to zlasti po zaslugi De
beljaka, Polutnika in Hočevarja. 
Medtem, ko se je moška ekipa Celj
skega tiska uveljavila v namiznem 
tenisu šele na peto mesto, so od-
bojkarji zavzeli drugo, strelci pa 
tretje. Končno so velik uspeh zabe
ležili še kegljači, ki so se uvrstili 
na čelo lestvice. 

Tekmovanje je v celoti doseglo 
odličen uspeh. Tudi plasman članov 
in članic celjskega grafičnega ko
lektiva je zadovoljiv. 

WATERPOL1STI OSTALI 
NA ČETRTEM MESTU 

v Kranju j e bi lo pretekl i t eden na
d a l j e v a n j e s l o v e n s k e g a p r v e n s t v a v vva-
terpo lu za č l a n e . Kakor j e znano , so v 
prvem d e l u Ce l jan i i zgubi l i vse t e k m e 
ter s tremi točkami zaos tanka obstal i 
na če tr tem mestu med št irimi e k i p a m i . 
Tokrat so bi l i v Kranju mnogo bo l je 
pr iprav l j en i in so l j u b l j a n s k o I l ir i jo , 
ki j ih j e v prvem de lu premagala , 
g ladko odpravl i z 9:3. Na to t e k m o pa 
so se I l ir i jani pr i tož i l i ter j e bi la na 
p r e s e n e č e n j e vseh prisotnih razve l jav 
l j e n a . Vendar so bil i potem N e p t u n o v e ! 
tudi v ponovni t e k m i boljš i s 5:2. N a j 
v e č j e p r e s e n e č e n j e so celjsiki igralci 
s k o r a j pripravi l i ekipi L j u b l j a n e . V 
p r v e m po lčasu s o igrali s s trahom in 
dovol i l i nasprotn iku , da j e poceni pri
še l do št ir ih go lov prednost i . Ko so v 
drugem d e l u igre preneha l i z defen
z ivno igro , so L j u b l j a n č a n e p o v s e m one
mogoči l i in zmanjša l i rezul tat na 4:3. 
Proti Tr ig lavu iz Kranja so Ce l jan i 
igrali z d v e m a rezervn ima igra lcema in 
v s labi igri izgubi l i z 9:1. T a k o bodo 
moral i C e l j a n i v p r i h o d n j e m letu igrati 
k v a l i f i k a c i j s k e t e k m e za obstanek v 
prvi s l o v e n s k i l ig i s prvakom druge 
l i ge . ki bo v e r j e t n o Ce lu loza iz Krškega . 

KDO BO LETOS DOBIL 
VELIKO N A G R A D O CELJA? 

Jutri in v n e d e l j o bo c e l j s k o kopa
l i š če zopet pr izor i šče zan imiv ih t e k e m 
v waterpo lu za v e l i k o nagrado C e l j a , 
ki j ih pr ire ja c e l j s k i Neptun v s a k o 

drugo l e to . Letos ima to t e k m o v a n j e še 
poseben pomen s a j sovpada s pros lavami 
4e-letnice KPJ in SKOJ ter j e pokrovi 
t e l j s t v o nad t e k m o v a n j e m prevze l pred
sedn ik c e l j s k e obč ine tov. Franc Ru-
pret . 

T e k m o v a n j a se bo u d e l e ž i l o šest zna
nih e k i p iz v se J u g o s l a v i j e . Nastopi l i 
bodo Spartak iz Subot ice , č lan druge 
z v e z n e l ige , Mladost iz Zagreba, član 
prve zvezn<e l ige , Mornar iz Š iben ika in 
Mladost iz B j e l o v a r a ter r ivala z le
to šn jega s l o v e n s k e g a p r v e n s t v a I l ir i ja 
in N e p t u n . V s e k a k o r se C e l j a n o m za 
z a k l j u č e k p l a v a l n e s e z o n e obeta l ep in 
zanimiv športni d o g o d e k . 

ZMAGA MLADIH ROKOMETAŠEV 

Pred dnev i so c e l j s k i rokometaš i 
imel i v gosteh e k i p o T V D Part izana iz 
Vinkovcev , s ka tero so se pomeri l i v 
pr i ja te l j sk i rokometn i t ekmi . Po obo
j e s t r a n s k i lepi in i zenačen i igri so zma
ga l i domačin i , ki se pr iprav l ja jo za na
stop na turnirju mlad insk ih reprezen
tanc ob pr i l ik i f e s t iva la Brats tva in 
enotnos t i v Tuzl i . Rezul tat te pr i ja te l j 
s k e t e k m e j e bil 27:26 (13:12) za Ce
l j a n e . V moštvu sta se zlast i i zkazala 
Levs t ik in R a t e j , ki sta doseg la tudi 
na jveč go lov . 

SLAB ZAČETEK CELJANOV 

O d b o j k a r j i Ingrada so te dni priče l i 
s svo j im p r v e n s t v e n i m t e k m o v a n j e m v 
republ i šk i o d b o j k a r s k i l ig i . V n e d e l j o 
so imel i v gos teh e k i p o Maribora, proti 
k a t e r i so izgubi l i z rezu l ta tom 3:2 (15:5, 
15:8, 6:15, 9:15, 15:13). Kaže , da so se 
C e l j a n i s labo pr ipravi l i za prvens tvo , 
s a j j e poraz proti Mariboru nepriča
k o v a n in n e p o t r e b e n . 

Enako s labo so startal i v j e s e n s k i de l 
k o š a r k a r s k e g a prvens tva S l o v e n i j e ko
šarkaš i C e l j a . V Zagorju so z moštvom 
Proletarca i zgubi l i z rezul ta tom 65:55, 
kar j i m ne d a j e dos t i upanja , da š̂ e 
p r e b i j e j o v prvo s l o v e n s k o l igo . U s p e š 
n e j š e so b i le n j i h o v e ž e n s k e vrs tn ice , 
ki so v Trbov l jah p r e m a g a l e ek ipo Ru
dar ja s 42:23. V soboto 5. tega m e s e c a 
bosta n̂ a igrišču C e l j a pri Ska ln i k le t i 
d v e zan imiv i s r e č a n j i . Moška vrsta 
C e l j a se bo pomer i la z rezervn im mo
štvom l j u b l j a n s k e O l i m p i j e , ž e n s k e pa 
z e k i p o L j u b l j a n e . 

KROJAŠKO PODJETJE »OBLAČILA« ROGAŠKA 
SLATINA 

proda več 

DOBRIH ŠIVALNIH STROJEV NA NOŽNI 

POGON, ELEKTRIČNE ŠKARJE ZA REZANJE 

BLAGA IN RAZNI INVENTAR. 

Prodaja bo na javni dražbi, dne 13. septembra 1959 ob 9. 
uri dopoldne v prostorih podjetja. Interesentom so pred
meti na ogled vsak dan. 

RAZPIS SLUŽB 

Uprava za ceste LRS razpisuje naslednji delovni mesti pri 
Tehnični sekciji Celje: 

1. delovno mesto MEZDNEGA KNJIGOVODJE. Pogoj: sred
nja strokovna izobrazba. Prednost imajo uslužbenci z daljšo 
prakso; 

2. delovno mesto PISARNIŠKEGA USLUŽBENCA. Pogoj: 
srednja ali nižja strokovna izobrazba s kvalifikacijo za stroje
pisca IB ali II. razreda. Prednost imajo kandidati z daljšo 
prakso. 

Prošnje z navedbo kvalifikacije in dosedanjih zaposlitev se 
vlagajo pri Tehnični sekciji Celje (Lava 42), kjer se dajejo tudi 
podrobne informacije. 

Prodamo trgovski inventar: 

POLICE IN PULTE 

uporabne za manufakturno, steklarsko ali železninarsko 
stroko. 

Ogled in ostale informacije na upravi podjetja. 

Trgovsko podjetje Manufaktura, Celje, Trg V. kongresa 8. 

OBVESTILO 

Cenjene stranke obveščamo, da se s 1. septembrom 1959 pri

ključita k FINOMEHANIKI« Celje, Stanetova 19 delavnici fino-

mehanika D. Grobelnik Celje, Tomšičev trg 10 ter finomehanika 

S. Uršič, Trbovlje. 

S povečanim strokovnim kadrom bomo v bodoče popravljali 
vsa v stroko spadajoča dela hitro in kvalitetno. 

Za nadaljnje sodelovanje se priporoča kolektiv. 

»FINOMEHANIKA«, Celje, Stanetova 19 

Razpisna komisija pri Okrajni obrtni zbornici Celje 
razpisuje delovno mesto 

TAJNIKA STROKOVNEGA ODBORA ZA NAPREDEK 
OBRTI 

Pogoj: pravna ali ekonomska fakulteta s triletno prakso 
ali srednješolsko izobrazbo z osemletno prakso v 

gospodarstvu. Prošnjo s podatki o strokovni izobrazbi in 
dosedanjih zaposlitvah vložite pri Okrajni obrtni zbornici 

Celje v roku 15 dni. 

AVTO-MOTO-SERVIS, 

Celje, Ljublanska cesta 11, razpisuje prosto delovno mesto 

MATERIALNEGA KNJIGOVODJE. 

Pogoji: popolna srednja šola z vsaj dveletno prakso v istem 
svojstvu ali nepopolna srednja šola s petletno prakso v material
nem knjigovodstvu. 
Nastop službe takoj ali najkasneje s prvim oktobrom. Plača po 
tarifnem pravilniku. 
Ponudbe s kratkim življenjepisom in dosedanjimi službami je 
treba jiostaviti . n a ^ n a s l o v ^ d i e t j a . 

Uravni odbor TRGOVSKEGA PODJETJA KOZJE 

razpisuje deloyni mesti 

DVEH TRGOVSKIH POSLOVODIJ 

v poslovalnici Drensko rebro p. Lesično in v poslovalnici 
Voj.sko p. Koprivnica. 

Pogoji: visokokvalificiran ali najmanj 5 let prakse v trgov
ski stroki. Plača po tarifnem pravilniku. 

O B J A V E 

D O P I S N A ŠOLA LJUBLJANA 
r a z p i s u j e 

V P I S 
v dop i sne j e z i k o v n e t e č a j e nemšč ine in 
i ta l i janšč ine prve (začetne) in druge 
(nada l j eva lne ) s t o p n j e . Zadnji vp i sn i 
rok j e 15. s e p t e m b e r 1959. 

Vpis v 1., 2. in 3. l e tn ik dop i sne eko 
nomske s r e d n j e šole se n a d a l j u j e ; za
kl juč i l i ga bomo predv idoma v oktobru , 
zato pohi t i te z v p i s o m . Člani organiza
c i je ZB imajo pri šolnini popust . 

Podrobna navodi la in t i s k o v i n e za 
vpis dobi te pri obč insk ih odborih ZB 
in obč insk ih s indikaln ih svet ih ali na 
Dopi sn i šol i L jub l jana . L i k o z a r j e v a 3. 
te le fon 30-043. 

OBVESTILO 

Uprava m l a d i n s k e g a doma T o n č k e 
C e č e v e sporoča, da s p r e j e m a p r e d š o l s k e 
o troke od treh let s tarost i da l je in šol
ske o t r o k e od 1. do 8. razreda v.seh treh 
ce l j sk ih in h u d i n j s k e o s n o v n e šo l e . 

V dom so spre je t i otroci zapos l en ih 
mater in otroci , k i j im starši ne mo
rejo nuditi pomoči pri učenju ali če 
iz kakršn ihko l i raz logov n imajo doma 
pogojev za u č e n j e . 

Starši , ki že l i t e , da bi bil i otroci spre
jet i , j ih pr i jav i t e č i m p r e j , ker bomo 
med le tom spre jemal i o troke l e v iz
j e m n i h pr imer ih . 

Oskrbovalnirja os tane zaenkrat nespre 
m e n j e n a . 

Uprava 

OBVESTILO 

O b v e š č a m v s e c e n j e n e s t ranke , za ka
t e r e sem i zvrševa l poprav i lo p isarni 
ških s trojev , da sem s 1. 9. p r e n e h a l 
pr ivatno obrt . Za d o s e d a n j e s o d e l o v a n j e 
se svoj im s trankam z a h v a l j u j e m . 

S ce lo tn im ko l ek t ivom bom v socia
l i s t i čnem sek tor ju nada l j eva l poprav i lo 
p i sarnišk ih s t ro jev , za kar se v na
da l j e pr iporočamo. 

FINOMEHANIKA D . 
C e l j e , Tomšičev trg 10 
Te le fon 24-17 

S L U Ž B E 

SAMOSTOJNA g o s p o d i n j s k a pomočnica 
srednj ih le t , varčna in poštena gre k 
manjš i druž in i . Ponudbe na upravo 
l is ta pod š i fro »Zaneslj iva«. 

TRGOVSKO POMOČNICO za trgov ino 
z ž iv i l i v C e l j u s p r e j m e m o t a k o j . 
Prednost imajo mla j še moči . P lača po 
tari fnem p r a v i l n i k u . Ponudbe poš l j i t e 
na upravo l i s ta . 

SPREJMEM g o s p o d i n j s k o pomočnico za 
8 ur d n e v n o k tri č lansk i družini . 
Nas lov v upravi l i s ta . 

N a s l o v e za og lase , ki so 
pod š i fro, n e i z d a j a m o , 
oz iroma n e p o š i l j a m o . Za 
takšne og lase v lož i te p i s m e 
n e p o n u d b e . 

Za os ta le og la se , za katere se 
nas lov i in in formac i je d a j e j o v 
upravi l i s ta , bomo p i s m e n o od
govarja l i l e , če bodo pros i lc i v 
svo j ih p i smih pri loži l i z n a m k o za 

50 d in . 
S p r e j e m a n j e og lasov in objav 

z a k l u č u j e m o v s a k o sredo ob 12. 
Uprava C e l j s k e g a t edn ika 

SPREJMEM v a j e n c a za k l e p a r s k o in vo
dovodno ins ta lac i j sko s troko. Stok 
A v g u s t , C e l j e . Ul i ca 29. n o v e m b r a . 

STROJNO k l j u č a v n i č a r s t v o KOLENC 
IVAN, C e l j e , A š k e r č e v a u l ica 5, spre j 
me v uk v a j e n c a z us trezno š o l s k o 
izobrazbo . 

PISARNIŠKO admini s tra t ivno moč, v e š č o 
k n j i g o v o d s t v a s p r e j m e t a k o j Avto 
moto društvo »Šlander« C e l j e . 

V SLUŽBO SPREJMEMO sposobno pro
d a j a l k o za p r o d a j o sadja in z e l e n j a v e 
na trgu . 
P o n u d b e poš l j i te na upravo K m e t i j s k e 
zadruge C e l j e . 

P R O D A M 

U G O D N O P R O D A M polov ico hiše s po
sebnim vhodom, pet minut od p o s t a j e 
v C e l j u . N a s l o v v upravi l i s ta . 

PRODAM dobro ohranjen moped znam
k e »TOMOS«-PUCH«. Nas lov v upravi 
l i s ta . 

U G O D N O prodam s k u p a j ali p o s a m e z n o 
hišo z vrtom, s a d o v n j a k o m in gozdom. 
Površ ina 1 ha 8 arov. Špi ler A n t o n , 
Zdole, Videm Krško . 

NAJBOLJŠEMU p o n u d n i k u prodam s u h e 
orehove d e s k e . C e l j e , Breg 9. 

ZELO U G O D N O prodam lepo m a n j š e 
poses tvo v bl iž ini Laškega . Nas lov v 
uprav i l i s ta . 

P R O D A M zidan š ted i ln ik - levi in manjš i 
š ted i ln ik z n a m k e »TOBI«. Kenig . Ce
l j e , Sp . H u d i n j a 108. 

U G O D N O P R O D A M kavč , o troško po
s t e l jo , omaro in k u h i n j s k o k r e d e n c o . 
N a s l o v v upravi l i s ta . 

POSESTVO 14 ha z v s e m i n v e n t a r j e m 
v Rečic i pri L a š k e m , bl izu g l a v n e 
ces te in Rudnika Laško prodamo. 
N a s l o v v upravi l i s ta . 

P R O D A M v i n s k e sode 300—800 l i trov in 
gos t i ln i šk i i n v e n t a r : mize in stole.^ 
Zagode Štefan, Žalec št. 107. 

U G O D N O prodam moped. N a s l o v v 
upravi l i s ta . 

M O T O R N O KOLO NSU L u x 200-18.000 
k i lometrov prodam. Lorbek Jože, Šo
š t a n j , C a n k a r j e v a ul ica 10. 

S T A N O V A N J A 

VEČJE s t a n o v a n j e v v i l i z vrtom v 
centru C e l j a z a m e n j a m za m a n j š e , 
moderno , n izko l e ž e č e . P i s m e n e po
nudbe na upravo l is ta pod š i fro »Tudi 
center«. 

MIRNA U P O K O J E N K A išče sobo s pri-
t ik l inami proti denarni us lug i ali tudi 
pazi o troke . N a s l o v v upravi l i s ta . 

DAM N A G R A D O 20.000 dir,\ t i s t emu, k i 
mi preskrb i e n o s o b n o s t a n o v a n j e v 
C e l j u . N a s l o v v upravi l i s ta . 

IŠČEM o p r e m l j e n o sobo n a j r a j e v cen
tru. Sporočit i na Tovarno organsk ih 
barvi l , C e l j e , Cret 117. 

SPREJMEM d v a d i j a k a z d e ž e l e na sta
n o v a n j e . Nas lov v upravi l i s ta . 

ŠTUDENTKI v i š j e g a l e tn ika s r e d n j e 
šo l e oddam s 1. oktobrom o p r e m l j e n o 
sobo v centru . P o g o j : č is ta in dobro 
v z g o j e n a . Nas lov v upravi l i s ta . 

SPREJMEN na s t a n o v a n j e čez dan od
sotno o s e b o . Terčak , C e l j e , Kocbe
k o v a 3. 

RAZNO 

VSA AMATERSKA de la vam v 2 dneh 
izde la Foto »Ideal« C e l j e , C a n k a r j e v a 
ul ica — d v o r i š č e . 

M O T O R N O KOLO a n g l e š k e z n a m k e 
250 ccm z a m e n j a m za moped in kla
v i r sko harmoniko z 32 basi , ki j o tudi 
kup im. N a s l o v v upravi l i s ta . 

R A D I O 2 0 2 

N e d e l j a , 6. s e p t e m b r a 

12.00 Pogovor z držav l jan i 
12.10 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 
12.15 Naš i pos luša lc i če s t i ta jo 

in p o z d r a v l j a j o 

P o n e d e l j e k . 7. s ep tembra 

17.00 C e l j s k a k r o n i k a 
17.10 Kitaro igra Les Pau l 
17.20 Športni t edn ik 
17.30 Naši pos luša lc i č e s t i t a jo 

in p o z d r a v l j a j o 
17.45 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 

Torek, 8. s e p t e m b r a 

17.00 C e l j s k a kron ika 
17.10 Igra p le sn i ansambe l »Metronom« 
17.30 Naši pos luša lc i če s t i ta jo 

in p o z d r a v l j a j o 
1".45 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 

Sreda, 9. s e p t e m b r a 

17.00 C e l j s k a k r o n i k a 
17.10 S tane Terčak: »Macesni pod 

Olševo« — reportaža 
17.30 Naši pos luša lc i če s t i ta jo 

in p o z d r a v l j a j o 
17.45 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 

Četr tek , 10. s ep tembra 

17.00 C e l j s k a k r o n i k a 
17.10 Igra tr io Maksa Kovač iča , 

p o j e S tanka G o r i š k o v a 
17.30 Naš j pos luša lc i če s t i ta jo 

in p o z d r a v l j a j o 
17.45 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 

Pe tek . 11. s ep tembra 

17.00 C e l j s k a k r o n i k a 
17.10 Poliče in v a l č k e pojeta 

Marjan in Branko, spreml ja 
c e l j s k i ins trumenta ln i kv in te t 

17.30 Naši pos luša lc i čes t i ta jo 
in p o z d r a v l j a j o 

17.45 Zabavna g la sba , vmes o b j a v e 

Sobota, 12. s ep tembra 

17.00 C e l j s k a kron ika 
17.10 Za vsakogar n e k a j 
17.50 Naši pos luša lc i čes t i ta jo 

in p o z d r a v l j a j o 
Zabavna g la sba , v m e s o b j a v e 



A T O M I Z A M I R 
Znanost in njeni plodovi niso bili 

nikdar last posameznikov, niti iz
ključni monopol ene ali več držav. 
Kadar govorimo o velikih znanstve
nih odkritjih, ki so privedla do iz
najdbe nuklearne energije, je do
volj, če navedemo tele velike datu
me: leta 1895 je Rontgen odkril X 
žarke, 1896. leta Henri Becquerel 
spozna naravno radioaktivnost, leta 
1898 iznajdeta Marie in Pierre Cu
rie radij, od leta 1903 ' do 1907 
Rummsey, Rutherford in nekateri 
drugi slavni znanstveniki obdelajo 
klasični pojem prostih teles in pri
dejo do pretvarjanja urana v radij 
in potem v svinec; 1934. leta iznaj
deta Irena in Joliot Curie radioak
tivnost, pred samim začetkom druge 
svetovne vojne pa pride do razbija
nja težkih jeder, po vojni pa vstopi 
človeštvo v — novo atomsko dobo. 

Vrata nove dobe so odprli največ
ji geniji, kar jih je lahko rodila člo
veška družba. Politični in vojaški 
strategi niso nameravali plodove 
njihovega dela, vskladiti z njihovo 
plemenito željo: nuditi človeštvu 
najidealnejše možnosti za njegov 
vsestranski razvoj in splošno blago
stanje. 

Stopnja gmotnega blagostanja 
neke civilizacije se meri navsezad
nje s količino strojne sile, ki je na 
razpolago ljudem. V elektriki, pe
troleju, plinu, premogu itd. porabijo 
v Ameriki na enega prebivalca 8 
milijonov ton črnega premoga let
no, v Kanadi 7, v Zahodni Evropi 
komaj nekaj več kot 2 toni, v Afri
ki 240 kg, v Aziji 190 kg in v manj 
razvitih predelih tega kontinenta 
komaj 20 kg na osebo. Povprečno 
uporablja sedaj človeštvo 2 in pol 
milijardi ton črnega premoga letno, 
kar bi bilo treba povečati šestkrat, 
da bi se življenjski standard vseh 
narodov na svetu dvignil na nivo 
ZDA. 

V klasični dobi je bilo to popol
noma nemogoče ustvariti: nikoli ni 
bilo dovolj rudarjev, iskalcev rud 
in investicijskih kreditoV, da bi se 

izvrtalo dovolj izvorov in zgradilo 
dovolj jezov itd. — da bi se ener
getsko bogastvo povečalo šestkrat. 
Pri tem je treba upoštevati še eno 
dejstvo: klasični izviri energije niso 
neizčrpni in že usahujejo. To se pra
vi, da bo energije vedno manj in 
da bodo težave pri odkrivanju no
vih nahajališč in eksploataciji manj 
rentabilnih izvirov vedno večje, 
takšna energija pa bo zato pred
stavljala vedno večji deficit. 

Ključ za rešitev bodočega člove
škega razvoja je v nuklearnih reak
torjih. 

To vsekakor ni govorica kemikov, 
temveč realen dokaz strokovnjakov 
in ekonomistov: iz 300 ton mešanice 
naravnega urana in toriuma se lah
ko proizvede 2,5 milijarde ton črne
ga premoga. Ce se količina klasič
ne energije, ki še vedno raste, po
dvoji do takrat, ko bodo uvedeni 
nuklearni reaktorji po vsem svetu, 
bo šest sto ton urana in toriuma 
dovolj, da se ustvari nivo, ki danes 
še vedno predstavlja nedosegljivo 

in daljno bodočnost. Samo 4000 ton 
urana in toriuma bi bilo dovolj, da 
bi ustvarili to, kar so danes samo 
nedosegljive sanje: da bi vsi neraz
viti in slabo razviti predeli na sve
tu dosegli nivo industrijsko najraz
vitejših držav danes. 

Temu fantastičnemu, toda popol
noma realnemu in ustvarljivemu ra
čunu je treba dodati tudi to, da se 
nuklearna energija dosti laže raz
deljuje kot n. pr. električna in no
ben kotiček na zemeljski krogli ne 
bi bil izvzet iz splošnega blagosta
nja, ki bi ga lahko nuklearna ener
gija nudila. 

Ce pomislimo, da dve tretjini člo
veštva še vedno živi v siromašnih 
razmerah in ob nezadostni prehrani, 
da je 60 % ljudi na našem planetu 
še vedno zelo daleč od najosnovnej
ših plodov civilizacije, je razumlji
vo, da bi miroljubna uporaba nukle
arne energije predstavljala usodno 
prelomnico v nadaljnjem razvoju 

.čJuveatva^.. _ , . 

Zena ljubi denar in moža; vse po 
potrebi. 

Zavist je splošna lastnost ljudi: 
močni jo prikrivajo s posmehom in 
prezirom, slabiči jo kažejo v intri
gah. 

Skozi denarnico vodi pot ljubezni; 
če ne, se hitro precedi in ostane le 
borovo meso. 

Kjer je prazna glava, so tudi usta 
prazna. 

Kdor se je naučil življenjskih 
naukov le iz knjig, se mora učiti 
še abecede življenja. 

DOMISLICE 

Mož, ki nikoli ne podleže muha
vostim žene, ni mož; kdor zna av
toritativno ustreči ženi, je pravi 
mož. 

Beseda »ljubim« je nenehno na 
ustih ljudi, vendar večkrat prav ti
sti, ki to besedo najčešče izgovarja
jo, ljubezni sploh niso vredni. 

Svoboda je širok pojem; a uživati 
je ne more vsak, če ni temu dorasel. 

Za lenuhe, hazardiste in slabiče 
ni svobode. 

Danes je za zakon celo večkrat 
odločilnejši avto kakor srce. 

Sotelski 

Cvetlična ura 

Švica je domovina časovnih strojev. Nič čudnega, če tam 
pridejo tudi na take ideje, ki jo prikazuje gornja slika. 

V Ženevi so v parku naredili atrakcijo s cvetlično uro. V 
zemlji je mehanizem, ki poganja kazalce, številčnica pa je po
sajena z rožami. Iz rož so seveda tudi številke in minutnice. Ura 
je baje zelo natančna in povzroči marsikateri prepir med zaljub
ljenci, ki tudi tam, čeprav v deželi točnega časa, prav tako radi 
zamujajo. 

Ker je uro treba pogosto zalivati, je gotovo tudi nepropustna 
za vodo. Edina pomanjkljivost je baje ta, da ne kaže časa tudi 
ponoči. Toda vrtnarji še niso vzgojili rož, ki bi se ponoči svet
likale . . . 

E D G I К У Ј 1 - ШШ\ ШШЖ 
Pri nas cenimo udoben naslonjač, 

posteljo z vzmetmi ali mrežo, debe
le neprodušne stene in čvrsto zakle
njena vrata. 

Na Japonskem v deželi Daljnega 
Vzhoda so te reči drugačne. Lične 
lesene hišice sredi cvetočih vrtov so 
kot igračke in vendar krepko gra
jene, saj je Japonska med drugim 
tudi dežela potresov. 

Ce boste kdaj povabljeni v japon
sko hišo, se bržčas ne boste najbo
lje počutili. Prvo kar je, se boste 
morali sezuti pred hišnimi vrati, 
kajti Japonci ne štorkljajo po hiši 
z obutimi nogami. Presenečeni bo
ste, kako malo Japonci dajo na po
hištvo. Tega skoraj ni. Po tleh so 
razprostrte rogoznice iz riževe sla
me, blazine vam bodo ponudili za 

sedenje in na mizo, ki skoraj nima 
nog, vam bodo prinesli jedila. Se
veda boste imeli pri sedenju s pre-
križanimi nogami prav toliko muk 
kot pri jedi riževih, specialitet s 
palčkami. Ce pa boste ostali čez noč, 
boste ležali dobesedno na tleh na 
tankih blazinah. 

Vsak japonski dom pa odlikuje 
naravnost pikolovska čistoča. Pri 

jedi vam bodo ob strani postavili 
posodo z vodo, da si lahko operete 
prste kolikokrat boste hoteli. Med 
jedjo, če ste spodobni, boste mlaska-
11 z jezikom, kar je znak da vara 
tekne, in ko končate, naj se vam Y 
zadovoljstvo gospodinje poštene 
rigne, kajti gostiteljica bo srečna, da 
ste siti. 

Drugi kraji — drugi ob i ča j i . . . 

P R V E T A N Č I C E 
Sveti Mael je sedel nä kam

nu in pričakoval yvernske re
dovnike, ki bi morali pripeljati 
tkanine in kože, da bi oblekli 
prebivalce otoka Alke. Kmalu 
je zagledal meniha Magisa, ki 
je užival sloves velike svetosti. 
Magis se mu je približal in ga 
vprašal: »Torej, obleči hočete 
te pingvine?« 

»Nič ni bolj nujnega!« je 
odvrnil starček. »Odkar smo 
jih vključili v rodovino Abra
hama, so ti pingvini deležni 
Evinega prekletstva in vedo, 
da so nagi.« 

»Gola resnica,« je menil Ma
gis, »nagi so! Toda, čemu bi 
jih oblačili? Kadar bodo nosili 
oblačila, se bodo navzeli ne
skončnega napuha, podlega li-
cemerstva in nepotrebne sra
mežljivosti.« 

»Je mar mogoče, da tako na
pak pojmuješ nravne postave, 
ki se jim uklanja jo celo poga
ni?« se je začudil starček. 

»Nravna postava,« se je od
rezal Magis, »siii ljudi, ki so 
živali, da bi živeli drugače ka
kor živali. Imeli boste strašne 
posledice, če boste oblekli pin
gvine! Ce se zdaj zahoče tol-
ščaku tolstnice, ve natanko, 
česa si želi. Zdajle se na ob
režju dva ali trije pari pin
gvinov ljubijo na soncu. Po
glejte, s kakšno preproščino! 
Nihče se ne zmeni zanje in še 
sami niso videti kdo ve kaj 
zamišljeni v svoje opravilo. 
Kadar pa bodo pingvinke za
krite, se pingvin ne bo več ta
ko jasno zavedal, kaj ga vleče 
k njim. 

Dokažem vam rajši na pri
meru. Glejte tole pingvinko. Ni 
lepša niti grša mimo drugih; 
mlada je. Nihče je ne pogleda. 
Nemarno koraka po strmem 
bregu, drži prst v nosu in se 

praska po ledju vse do zako-
lenja. Zapazili ste, da ima oz
ka pleča, težke prsi, debel in 
rumen trebuh, kratka bedresa. 
Kolena vlečejo na rdeče in se 
pačijo pri vsakem koraku, raz-
hojena in žilnata stopala se 
oprijemajo pečine; vsa je v ho
ji. Zdaj, ko jo vidiva tako go
lo, nama vzbuja misel o stro
ju za hojo, prej kakor misel 
na stroj za ljubljenje.« 

Magis je skočil k njej in jo 
privlekel pred Maela. Zvil ji je 
lase na tilniku in jih ovenčal 
s cvetnim klobukom, na za

pestja ji je nataknil .zlate kro
ge, pod nedrje in čez trebuh ji 
je- dal širok lanen pas, češ da 
bodo prsi zadobile zas t ran te
ga nov ponos in da se bodo 
boki izvotlili kolkoma v čast. 

»Kar močneje zategnite,« se 
je oglasila pingvinka, ko ji je 
Magis pritrjeval pas. Ko je ta
ko skrbno opravil z mehkimi 
deli poprsja, je odel vse telo z 
rožnato tuniko, ki se je mehko 
ovita čez oblike. 
»Mi lepo pristoja?« je vprašala 
pingvinka in se zamišljeno 
ozrla čez ramo do peta. Potlej 
je oddrobnela, zibaje se v bo
kih. 

Niti obrnila se ni več; a mi
mogrede se je na skrivaj po
gledala v potoku. 

Pingvin, ki jo je po naklju
čju srečal, je osupel obstal, se 
vrnil na svoji poti in stopil za 
njo. Hodila je ob obali in pin
gvini, ki so se vračali z ribo
lova, so se ustavljali, strmeli 
vanjo in stopali po njeni sledi. 

»Oče,« je kriknil Magis, »ob
čudujte vaše pingvine, kako 
racajo za to mlado gospodično, 
z nosom naperjenim v krogla
sto sredino, zdaj ko je to sre
dišče rožnato — zagrnjeno. In 
zato, da so pingvini odkrili po
men te oblike, je niso smeli 
še dalje videti s svojimi očmi, 
temveč so si jo morali pred
staviti v duhu. Krilo je na
pravilo pingvinki zadnjico 
bistveno, ker jo je čudovito 
zenovitilo, daje ji sintetičen, 
splošen značaj, pušča ji zgolj 
čisto idejo, božanski prin
cip ...« Konca Mael ni več sli
šal, ker je tudi Magis stekel 
po poti za pingvinko.' 

(Prirejen odlomek iz dela 
Anatola Francea »L' Ile des 

Pingouins ) 

NA POTI K FILMSKI SLAVI 
se je podala 20-letna Angie Di
ckenson. Angle si je utrla pot 
do televizije, zdaj pa bo posku
sila srečo tudi v Hollywoodu, 
kjer naj bi v filmu »Rio Bravo« 
omehčala srce možatega Johna 
Wayna. Kakšni so njeni izgle
di? Baje ima glas Grete Garbo, 
pogled Lauren Bacali in po
stavo Ester Williams. Torej 
spet nič or ig inalnega. . . 

vihar N A DRUGEM 
K O N T I N E N T U 

je nedavno povzročil angleški lord 
Winterton. 76-letni starec je groze
če dvignil prst in zarohnti : 

»Ženske, ki razbijejo po dva in 
več zakonov, ki spravijo v nesrečo 
kopico otrok (čeravno ne material
no), so večje grešnice od navadnih 
poces tn ic . . .« 

Stari lord sicer ni izrekel nobene
ga imena, toda dosegel je svoj na

men. V Hollywoodu je poskočilo nič 
koliko filmskih zvezdnic, katerih lo
čitve in poroke polnijo kronike dnev
nih bulvarskih listov. 

Prava beseda tudi v daljave dreg
n e . . . 

Lepota rodi ljubezen daleč na
okrog, toda prevelika lepota rodi za
vist in bolest. 

Daniel Sanders 

Moški je toliko star, kolikor let 
kaže njegova žena. 

Oskar Blumenthal 

Dočakati starost, ni umetnost, pač 
pa, prenašati jo. 

J. W. Goethe 

Vse premaga ljubezen, vse doseže 
zlato, vse konča s smrtjo, vse po
goltne čas. 

Španski pregovor 

Ne verjemi 'vsega, kar slišiš, ne 
reči vsega, kar veš, ne stori vsega, 
kar hočeš, ne ljubi vsega, kar vidiš! 

Star nasvet 

Tudi dobrega in najboljšega smo 
kmalu siti, če postane vsakdanje. 

Lessing 

Jadranski akvareli (V SONČNIH 
BARVAH) 

Ce sije sonce je prav, če ne, je tu
di prav. Slovenci bi ne bili to, kar 
smo, če ne bi našli ob vsaki prilož
nosti dovolj vzrokov za čašico vina. 
Ce sije sonce, se parimo v pripeki, 
ki nas spravlja v hudo skušnjavo 
žeje. Ce pa vetrovi pripodijo oblake 

čez nebo in spremenijo sinjino mor
ja v umazano sivo valovanje, po
tem se Slovenec spet zateče k edini 
rešitvi — k pijači. Vprašajte kate
rega koli med natakarji od Kopra 
do Ulcinja, vsak bo potrdil, da ima
jo Slovenci pri pijači prvenstvo. Ze 

Ne samo slabo vreme, tudi letni čas, ki prihaja, povzroča, 
da se »plima« turistov na morju seli vedno bolj na jug. Še nekaj 
časa in Jadran bo izgubil svoje izletnike. Domačini bodo ostali 
sami ob vznemirjenem in hladnem morju . . . 

stoletja pravimo posodi za vino bo
kal. Ce spremenimo b v p, potem 
pomeni nastala beseda posodo, ki 
jo na tekmovanjih poklanjamo zma
govalcem . . . 

Slovenci se uvrščamo med »glo
boke« kontinentalce. Zavoljo tega 
štejemo med »uspele« počitnice le 
tiste, ki so sončne in nam pobarva
jo kožo do zagorele barve. Pri tem 
je zlasti natančen nežni spol. Videli 
boste nežna bitja, ki ure in ure 
vzdržijo v najbolj nemogočih legah, 
da bi sonce "opražilo vsak dovoljen 
centimeter telesa. Nekatere so slabe 
volje samo zato, ker koža med prsti 
noče porjaveti. Vrhunski uspeh pa 
doseže bitje, ki se izpostavi pripeki, 
če lahko pokaže tudi zagorele dlani 
in podplate. Hudih skrbi so krivi 
nosovi, tako majčkeni in prifrknje-
ni, kot impozantni izrastki obraza. 
Zato sončnim očalom pogosto delajo 
družbo najrazličnejši nalepki, od 
koščkov časopisnega papirja, do ze
lenih listov in lekarniških obližev. 

Besedo tujci bi zlahka zamenjali 
z besedo — Nemci. Le-ti prevladu
jejo ob naši obali. Dalmatinski go
stinci so potrebovali nekaj let, da so 
jih začeli razvrščati v razrede petič-
nosti. Pred leti so bili vsi deležni 
posebne pozornosti in nege. Danda
nes z nekaj dinarji večje napitnine 
lahko dosežeš prvenstvo pred njimi. 
Natakarji (čudno, mar ne?) raje sli

šijo »prinesite pet kil črnine« kot 
pa kak »blagozvočni« — Ein deci 
Wein! Sploh pa veljajo Nemci za 
nadpovprečno škrte in gostinci ob 
obali ne morejo razumeti, da tuj 
gost tudi podaljšuje svoje življenje 
na morju z vzdržnostjo pri zaprav
ljanju denarja. Ne odrečejo pa se, 
če jih povabite v družbo h kozarčku 
v i n a . . . -i 

— V skalo naj se pogreznem, 
če lažem! — Tako bi še lahko 
zgodilo vsakemu, ki ob sončni 
obali zagotavlja dekletu, da je 
edina na svetu . . . 

Počitnice na morju pa vendarle 
vsakemu uresničijo vsaj del želja. 
Žejni • utešijo žejo, zadržane mla
dostnice doživljajo idile daleč od 
strupenih jezikov, mamice se topijo 
od zadovoljstva, da se je otrokom 
povečal tek — in kar je glavno — 
sosedje ne bodo mogli reči, da srna 
tako škrti, da si ne moremo privo
ščiti počitnic na morju. c. k. 


